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Dobândă BNR 6,50% 
ROBOR 3M 5.55% 
ROBOR 6M 5,59% 
IRCC 3M 5,99% 
1 EUR 4,9735 lei 
1USD 4,5981 lei 
1 g aur 403,6543 lei 
 

Date valabile în 28 octombrie 2024

l Picajul Boeing este 
unul de lungă durată: 
Directorul general al 
Boeing, Kelly Ortberg, 
avertizează că nu există 
o soluţie rapidă pentru 
criza producătorului de 
avioane, în condițiile în 
care pierderile au cres‐
cut la 6 miliarde de do‐
lari, relatează Reuters. 
Ortberg a prezentat o 
cale precaută pentru 
redresarea companiei, 
solicitând o “schimbare 
fundamentală de 
cultură” la producătorul 
de avioane aflat în difi‐
cultate  
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l Lupta globală cu 
inflația este „aproape 
de reușită”, dar riscu‑
rile sunt în creștere: 
O mare parte din lume a 
reuşit să reducă cu suc‐
ces inflaţia şi să obţină o 
aterizare economică lină, 
evitând recesiunea, dar 
se confruntă cu riscuri 
geopolitice în creştere şi 
perspective de creştere 
pe termen lung mai 
slabe, potrivit Fondului 
Monetar Internaţional 
(FMI).  
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l FMI atrage atenția că 
tranziția către 
vehiculele electrice va 
avea un impact ”de 
anvergură”: 
Tranziția globală către 
vehiculele electrice va 
avea un impact ”de 
anvergură” asupra 
investițiilor, producției, 
comerțului internațional 
și ocupării forței de 
muncă, a anunțat marți 
Fondul Monetar 
Internațional, ca parte a 
actualizării previziunilor 
de creștere economică 
globală, transmite 
Reuters. 
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din Sumar

l avem nevoie de autostrada A8, avem nevoie de o „autostradă 
albastră” care să ofere un coridor european de transport pe 
calea apei, din Polonia, până în România, la Galați, avem 

nevoie de o unire a strategiilor și de o colaborare, au spus sute 
de diplomați, oameni de afaceri și reprezentanți ai mediului 

academic la o primă întâlnire regională între România-Republica 
Moldova și Ucraina în cadrul Forumului Economic Trilateral 
pentru Afaceri și Reconstrucția Ucrainei l avem nevoie de 

Uniunea Europeană, au spus reprezentanții Ucrainei și cei ai 
Republicii Moldova, avem nevoie de claritate, de decizii 

strategice care să nu ne excludă, avem nevoie de înțelegere din 
partea Guvernului, au declarat mai ales reprezentanții locali ai 
Iașului, hub strategic regional, la evenimentul care a avut loc la 

Palatul Culturii, vineri, 25 octombrie l Detalii în pagina 4

 

Afacerile din 
agricultură, 
dependente 

de tehnologie 
l un fermier ieșen cu afaceri anuale 
de ordinul milioanelor de euro arată 

cât de importante sunt noile 
tehnologii și investițiile pentru 

afacerile din agricultură l Pagina 3

Creditorul personal al unui dintre soți poate solicita împărțirea 
bunurilor comune? Ce categorie de creditori pot solicita această 

împărțire a bunurilor comune și în ce condiții ? l Pagina 5

l antreprenoriatul 
românesc se confruntă cu 

bariere majore, de la 
mentalități limitative la 

obstacole financiare și lipsa 
de inovare l Pagina 6

Programul Regional Nord-
Est 2021-2027 are cea mai 

generoasă alocare 
financiară disponibilă unei 
regiuni din România: 1,75 

miliarde de euro l din 
această sumă, 500 de 
milioane de euro sunt 

destinate pentru mediul 
privat l fondurile sunt 

pentru investiții cu prioritate 
în dezvoltarea economică, 

digitalizare, economie verde 
sau mobilitate urbană l 2  

Împărțirea bunurilor 
comune la cererea 

creditorului personal al 
unuia dintre soți

Dragoş Damian, 
CEO Terapia SA: 
Incredible India 

l programul ”Make in India”, cel 
mai mare program de atragere de 
investiţii industriale străine derulat 

de o ţară, împlineşte 10 ani in 2024 
l India a devenit principala 

destinaţie globală în 2015 pentru 
investiţiile străine directe (FDI), 

depăşind Statele Unite şi China, cu 
60,1 miliarde de dolari FDI. 

Conform politicii actuale, investiţiile 
străine directe de 100% sunt 
permise în 100 de sectoare 

economice, cu excepţia industriei 
spaţiale (74%), a industriei de 
apărare (49%) şi a mass-mediei din India (26%) l suplimentar 
Japonia şi India au anunţat o “Finanţare specială Japonia-India 

Make-in-India” de 12 miliarde de dolari l Detalii în pagina 5

Importuri duble față de 
exporturi pe relația Iași 

– Rep. Moldova l 2
Fonduri de 1,75 miliarde 

de euro pentru 
Regiunea Moldovei

Reconstrucția 
Ucrainei trece prin Iași 

Bariere majore în 
antreprenoriatul local: 
obstacole financiare și 

lipsa inovației

Bijuteria Coriolan: 
„Tot mai mulți 

ieșeni aleg 
materiale 

premium și 
diamante cu 

certificare 
internațională” l 3
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Patronatul Proiectanților în Construcții din România 
(PPC) și Banca Națională a României (BNR) au organizat la Palatul 
Culturii din Iași, conferința „Dezvoltarea Moldovei - proiectul - 
cheie pentru valorificarea potențialului de dezvoltare a 
României”, un eveniment notabil pentru dezvoltarea regiunii 
Moldovei și pentru sectorul construcțiilor din România.  

În deschiderea evenimentului, Alexandru Fulga,  
Președintele Patronatului Proiectanților în Construcții, a făcut 
un apel la unitatea proiectanților din România: „Patronatul 
Proiectanților în Construcții a fost creat pentru a ne reprezenta 
interesele și pentru a ne asigura că vocile noastre sunt auzite la nivel 
național. Împreună putem face mai mult decât individual. 
Proiectanții români sunt cei care fac diferența în acest sector, iar prin 
Patronat ne putem asigura că munca noastră este recunoscută și 
susținută așa cum merită”. 

Organizator, dar și gazdă a evenimentului, Irina Teslărașu, 
coordonator al Patronatului Proiectanților în Construcții 
pentru Regiunea Nord-Est,  a subliniat „ideea esențială care ne 
unește pe toți: coeziunea, care este cheia succesului. Fără o 
colaborare activă și susținută între proiectanți, arhitecți, ingineri și 
autorități publice, nu ar fi posibil să realizăm proiecte de anvergură. 
Moldova este un spațiu unde parteneriatul public-privat devine 
fundamentul progresului. Parteneriatul public-privat este esențial 
pentru atingerea obiectivelor noastre strategice. Este nevoie de o 
legislație clară și eficientă pentru a permite implementarea rapidă a 
soluțiilor inovative în construcții”. 

În același timp, Irina Teslărașu a adus în atenția publicului și 
autorităților centrale și regionale chestiuni precum finanțarea și 
stimulentele fiscale pentru proiectele de infrastructură majoră cu 
accent pe sustenabilitate și eficiență energetică, reducerea 
birocrației în procesul de avizare, o relație corectă între proiectanți 
și constructori, remunerarea corespunzătoare a proiectanților. 

La rândul său, Dănuț Crăciun, director regional adjunct al 
Sucursalei Regionale Iaşi a Băncii Naționale a României, a 
reliefat faptul că „Banca Națională a deschis mai multe platforme de 

dialog pe probleme economice și financiare cu mediul de afaceri. Și 
pentru că noi considerăm sectorul construcțiilor un pilon important 
de creștere economică, încheierea acestui parteneriat cu Patronatul 
Proiectanților în Construcții a devenit firească. Scopul acestui 
parteneriat este ca împreună să elaborăm studii, analize, rapoarte, 
cercetări pe care, cu scopul final, pentru a le promova în programele 
de dezvoltare economică. Poate, împreună cu comunitatea locală, cu 
reprezentanții administrației locale, vom reuși să facem din Iași un 
oraș european prosper, inteligent, rezilient”.   

Marcel Boloș, Ministrul Finanțelor, prezent la conferință, a 
scos în evidență ideea de protejare a investițiilor și alocările 
consistente de fonduri europene: „anul 2025 este unul cu peste 9% 
în PIB alocat pentru investiții, peste 150 de miliarde de lei 
reprezentând cofinanțări și fonduri europene care urmează a fi atrase 
în România. Anul 2026, cu 7,7% din PIB tot alocat pentru investiții, un 
buget record. Urmează anul 2027 cu 6,5% din PIB alocat pentru 
investiții.” 

Această ajustare a deficitului bugetar va face să continue 
dezvolatrea României, iar politica fiscală să fie una predictibilă, 
încât mediul de afaceri să rămână competitiv, creator de valoare 
adăugată. 

Tot din partea unui minister, dar al Sănătății, ministrul 
Alexandru Rafila a vorbit despre proiectele care vizează 
digitalizarea sistemului de sănătate, prevenția, dotarea și 
modernizarea unităților medicale, precum spitalele regionale și a 
subliniat că toate aceste proiecte trebuie realizate „în condiții de 
transparență”, evidențiind parteneriatul cu Departamentul de 
Justiție din SUA și Biroul Federal de Investigații pentru combaterea 
corupției în implementare. 

Conferința „Dezvoltarea Moldovei - proiectul - cheie pentru 
valorificarea potențialului de dezvoltare a României” 
organizată de Patronatul Proiectanților în Construcții din România 
(PPC) se constituie un bun prilej de a scoate încă o dată în 
evidentă rolul esențial al proiectanților si constructorilor în 
dezvoltarea unei regiuni, a țării în ansamblu. 

Un pas important pentru dezvoltarea regiunii a fost realizat prin 
organizarea la Iași a conferinței „Dezvoltarea Moldovei - proiectul - 
cheie pentru valorificarea potențialului de dezvoltare a României”

Programul Regional 
Nord-Est 2021-2027 are 
cea mai generoasă 
alocare financiară 
disponibilă unei regiuni 
din România: 1,75 
miliarde de euro. Din 
această sumă, 500 de 
milioane de euro sunt 
destinate pentru mediul 
privat. Fondurile sunt 
pentru investiții cu 
prioritate în dezvoltarea 
economică, digitalizare, 
economie verde sau 
mobilitate urbană.  

În exercițiul financiar ante‐
rior 2014‐2020, în județul Iași 
„700 de firme private au 
primit finanțare, 520 km de 
drumuri județene au fost 
realizate și modernizate, 32 
de obiective de patrimoniu 
au fost readuse la viață, 80 
unități medicale au fost 
modernizate (...)“, după cum 
ne asigură Agenția de 
Dezvoltare Regională (ADR) 
Nord‐Est. 

Regiunea Moldovei se 
bucură de cea mai generoasă 
alocare financiară din 
România. Prin Programul 
Regional Nord‐Est 2021‐2027 
sunt disponibile fonduri euro‐
pene în valoare de 1,75 de 
miliarde de euro. Cele mai 
mari sume au fost dirijate 
către componenta dezvoltării 
economice, „mai competitive“ 
și „mai inovative“, unde fon‐
durile se ridică la 420,07 mil‐
ioane de euro și sunt desti‐
nate mediului privat (în 
Prioritatea 1 Nord‐Est). Însă, 
alocări importante sunt dis‐
tribuite și în proiecte dedicate 
digitalizării, economiei verzi 
sau mobilității urbane, după 
cum urmează: P2 N‐E – O 
regiune mai digitalizată – 
101,11 milioane de euro; P4 
N‐E – O regiune cu o mobili‐
tate urbană mai durabilă – 
277,31 milioane de euro ; P5 
N‐E – O regiune mai accesibilă 
– 182,16 mil euro; P6 N‐E – O 
regiune educată – 192,10 mil‐
ioane de euro; P7 N‐E – O 

regiune mai atractivă – 
120,41 milioane de euro și P8 
Asistență tehnică – 74,23 mil‐
ioane de euro. De altfel, 
aceasta a fost și strategia la 
nivelul Regiunii N‐E. Potrivit 
ADR pentru infrastructura 
publică, domeniile pe care 
Programul Regional Nord‐Est 
2021‐2027 le‐a făcut prior‐
itare, prin concentrarea 
investițiilor și alocările finan‐
ciare, sunt eficiența 
energetică, infrastructura 
verde, mobilitatea urbană, 
educație, turism sustenabil și 
digitalizare. „Din punct de 
vedere al potențialului de 
dezvoltare în zona de cerce‑
tare, inovare și competitivi‑
tate, domeniile sunt identifi‑
cate în Strategia Regională 
de Specializare Inteligentă și 
Inovare (RIS 3): turism, 
sănătate, energie, mediu, 
TIC, agroalimentar, indus‑
tria lemnului și cea textilă. 
Pentru cercetare, inovare și 
competitivitate avem 
alocată o finanțare 
generoasă de 420 milioane 
euro, sumă care se 
concretizează prin 14 ape‑
luri care vor stimula dezvol‑
tarea economică a regiunii“, 
după cum ne asigură, într‐un 
răspuns transmis „Ziarului de 
Business“, directorul general 
al ADR Nord‐Est, Vasile 
Asandei (foto).  

Cine sunt beneficiarii 
publici? 

Potrivit sursei citate, pen‐
tru sectorul privat, în actualul 
program, până la data de 1 
octombrie 2024, în județul 
Iași s‐au semnat 115 con‐
tracte prin lansarea a două 
apeluri, în valoare totală de 
19 milioane euro, cu o 
asistență financiară 
nerambursabilă de 11,7 mil‐
ioane euro. În ceea ce 
privește sectorul public, con‐
form ADR au fost semnate 4 
contracte de finanțare, toate 
fiind proiecte etapizate din 
programul anterior, pentru 
P6 (n.r. ‐ Prioritatea 6) 
Educație, în valoare totală de 
3,16 milioane de euro, cu o 
cofinanțare UE de 1,92 mil‐
ioane de euro. Este vorba 
despre un proiect pentru 
Universitatea Al. I. Cuza ‐ 
Consolidarea și 
refuncționalizarea clădirii 
corpului O, care a beneficiat 
de un proiect în valoare de 
totală de 20.324.34 lei, cu o 
cofinanțare UE de 1.321.082 
de lei. Un alt beneficiar de 
fonduri europene fost și 
orașul Târgu Frumos, care a 
accesat un proiect în valoare 
totală de peste 2,2 milioane 
de lei (o cofinanțare UE de 
1.411.456 lei) pentru reabili‐

tarea, modernizarea și extin‐
derea Grădiniței cu program 
prelungit nr. 1, Târgu Frumos, 
județul Iași. Tot în sectorul 
public, pentru componenta 
Educație un alt proiect pen‐
tru care s‐au accesat fonduri 
europene a fost accesat și în 
vederea modernizării campu‐
sului școlar a Colegiului 
Tehnic Gheorghe Asachi, din 
municipiul Iași. Valoarea 
totală a depășit 7 milioane de 
lei, având o cofinanțare UE de 
aproape 4,6 milioane de lei. Și 
cel de‐al patrulea proiect eta‐
pizat din programul anterior, 
destinat sectorului public a 
vizat comuna Sinești, pentru 
construirea unei săli de sport 
în localitatea Bocnița, valoa‐
rea totală a finanțării fiind de 
4,4 milioane de lei, cu o 
cofinanțare de aproximativ 
50% . 

Finalul exercițiului 
financiar 2014-2020, 

marcat de 4 proiecte de  
1 mil. de euro 

Anul 2023 a reprezentat 
pentru ADR Nord‐Est, finalul 
exercițiului financiar 2014‐
2020, an în care au fost sem‐
nate și ultimele patru con‐
tracte din Programul 
Operațional Regional, cu o 
valoare totală de un milion de 
euro. Astfel, potrivit datelor 
puse la dispoziție „Ziarului de 
Business“, de către ADR N‐E, 
în județul Iași au fost sem‐
nate trei, din cele patru pro‐
iecte. Acestea au fost accesate 
de două companii private, 
care au avut proiecte în 
valoare totală de peste 
500.000 euro și de UAT  
Sirețel, unde s‐a propus con‐
struirea și dotarea unui cen‐
tru comunitar integrat, în 
vederea promovării incluzi‐
unii sociale și combaterii 
sărăciei în comună. Proiectul 
din urmă s‐a ridicat la 
aproape 100.000 de euro, 
beneficiind de asistență 
financiară nerambursabilă în 
valoare de 92.000 de euro. 
„Pentru a avea o imagine de 
ansamblu, mai clară, asu‑
pra Programului anterior, 
POR 2014‑2020, alocarea 
pentru Regiunea Nord‑Est, 

de un miliard de euro, s‑a 
transformat în proiecte cu 
impact și am reușit să folo‑
sim 100%, și chiar peste, 
din acești bani. Dacă e să 
vorbim în cifre, au fost 59 
de apeluri de proiecte pen‑
tru care au fost depuse 
peste 2.800 de cereri de 
finanțare și au fost 
încheiate 1.237 de con‑
tracte, cu o valoare totală 
de 8 miliarde de lei. 700 de 
firme private au primit 
finanțare, 520 km de dru‑
muri județene au fost reali‑
zate și modernizate, 32 de 
obiective de patrimoniu au 
fost readuse la viață, 80 
unități medicale au fost 
modernizate. Un milion de 
locuitori ai orașelor au 
beneficiat de condiții mai 
bune prin proiectele imple‑
mentate: de la străzi la 
clădiri publice, școli, muzee, 
grădinițe, spații de 
recreere“, au mai precizat 
pentru ZdI, reprezentanții 
ADR Nord‐Est. 

Totodată, anul 2023 a mar‐
cat și debutul operațional al 
Programului Regional Nord‐
Est,  prin lansarea a patru 
apeluri dedicate atât sectoru‐
lui public, cât și celui privat. 
În cazul sectorului public 
acestea au fost dedicate 
municipiilor pentru 
Promovarea mobilității 
urbane multimodale sustena‐
bile și apelul Dezvoltarea 
infrastructurii educaționale 
pentru învățământul timpu‐
riu (antepreșcolar și 
preșcolar), primar, gimnazial, 
liceal, învățământul profe‐
sional, inclusiv dual, în timp 
ce în mediul privat investițiile 
au prioritizat Transformarea 
digitală a IMM‐urilor și 
Modernizarea microîntrep‐
rinderilor.    

Programul regional N‐E 
este principalul instrument 
de finanțare la nivelul regi‐
unii Moldova, pentru peri‐
oada 2021‐2027 și singurul 
gestionat de o autoritate de 
management la nivel regional, 
ADR Nord‐Est. Pe lângă 
județul Iași, din Regiunea de 
Nord‐Est mai fac parte și 
județele Bacău, Botoșani, 
Neamț, Suceava și Vaslui. 
(Ana‑Maria DOBRE)

Fonduri de 1,75 miliarde de euro 
pentru Regiunea Moldovei

Între ianuarie și mai 
2024, exporturile 
județului Iași către 
Republica Moldova au 
atins 17,8 mil. euro. În 
aceeași perioadă, 
firmele ieșene au 
importat din Moldova 
mărfuri de aproximativ 
33,7 mil. euro, aproape 
dublul valorii 
exporturilor. Această 
evoluție indică un 
dezechilibru comercial 
în favoarea Republicii 
Moldova. Moldova 
rămâne cel mai 
important partener 
comercial non-UE al 
județului nostru. 

În primele cinci luni din 
acest an, exporturile totale 
ale județului Iași au fost de 
448,1 mil. Euro, iar importu‐
rile de 531,2 mil. Euro, cu 
1,1% mai puțin decât în 
2023. S‐a înregistrat un defi‐
cit comercial de 83,1 mil. 
Euro. 

Oscilații mari  
în ultimii ani 

Relațiile comerciale dintre 
județul Iași și Republica 
Moldova au avut însă 
oscilații importante în ultimii 
câțiva ani, însă, în prezent, 
exporturile au început să 
crească din nou, în timp ce 
importurile rămân la un 
nivel ridicat. „Ziarul de Iași“ 
a făcut o analiză a relațiilor 
comerciale în perioada 
ianuarie – mai 2021 și până 
în anul 2024, pe baza datelor 
de la Direcția Județeană de 
Statistică (DJS) Iași. La capi‐
tolul exporturilor județului 
Iași către Republica Moldova, 
cel mai ridicat nivel din 
intervalul analizat a fost în 
anul 2021, de 23,4 mil. euro, 
în timp ce în anul 2022 

exporturile au scăzut la 12,3 
mil. euro, probabil 
influențate de efectele 
războiului din Ucraina și 
instabilitatea regională. 

Anul trecut, volumul 
exporturilor județului Iași 
către Moldova au crescut la 
15,7 mil. euro, un semn de 
revenire economică, iar anul 
acesta au continuat să 
crească, ajungând la 17,8 mil. 
euro, situație care a consol‐
idat poziția Republicii 
Moldova ca al doilea par‐
tener comercial non‐UE 
(după Marea Britanie) al 
județului Iași, după cum 
reiese din analiza datelor 
disponibile la DJS Iași. Ce 
efect a avut războiul din 
Ucraina 

În ceea ce privește impor‐
turile firmelor ieșene din 
Republica Moldova, în anul 
2021 au atins valoarea de 
26,5 mil. euro, un nivel con‐
siderabil, plasând atunci 
Moldova pe primul loc în 
relațiile comerciale ale 
Iașului cu țările non‐UE. În 
2022, importurile au crescut 
semnificativ la 38,5 mil. euro, 
o creștere a dependenței 
Iașului de mărfurile 
moldovenești, în ciuda 
războiului din Ucraina, izbuc‐
nit în luna februarie a acelui 
an. 

Anul 2023 a adus o ușoară 
scădere, la 31,7 mil. euro, 
însă Moldova a rămas cel mai 
important partener comer‐
cial non‐UE al județului nos‐
tru. În anul 2024, importurile 
au urcat din nou, ajungând la 
33,7 mil. euro de la începutul 
anului și până în luna mai, 
aproape dublu față de valoa‐
rea exporturilor, ceea ce 
indică un dezechilibru 
comercial în favoarea 
Moldovei. 

Ce spune Paul Butnariu,  
președintele CCI Iași 
Această situație este în 

concordanță cu observațiile 
făcute de Paul Butnariu, 
președintele Camerei de 
Comerț și Industrie (CCI) 

Iași: „Am remarcat la târgu‑
rile și expozițiile organizate 
în județul nostru o prezență 
semnificativă a produselor 
agroalimentare din 
Republica Moldova, de la 
produse proaspete până la 
sucuri și vinuri. De aseme‑
nea, am observat o ofertă 
diversificată de textile și 
încălțăminte, care 
completează gama de pro‑
duse și reflectă interesul 
comercial între județul Iași 
și Republica Moldova. 
Aceste produse se află cu 
siguranță printre produsele 
de bază importate de fir‑
mele ieșene din Republica 
Moldova“, ne‐a spus Paul 
Butnariu, președintele CCI 
Iași. 

Acesta afirma recent și că 
o parte semnificativă din 
exporturile Republicii 
Moldova către România (și, 
implicit, Iași) constă în servi‐
cii de transport. În acest 
context, președintele CCI Iași 
a scos în evidență problema 
infrastructurii rutiere din 
regiunea noastră, mai precis 
lipsa unei autostrăzi care să 
lege județul Iași de vestul 
țării, care creează dificultăți 
în gestionarea fluxurilor 
comerciale. 

Exporturi mai mari în 
primele cinci luni ale 

anului 2024 față de 2023 
În ciuda acestor provocări, 

județul Iași a reușit să‐și 
îmbunătățească performanța 
exporturilor totale în primele 
cinci luni ale acestui an, 
înregistrând o creștere de 
4,2% față de aceeași 
perioadă din 2023. Potrivit 
datelor DJS Iași, exporturile 
totale realizate în județul Iași 
în perioada 1 ianuarie – 31 
mai 2024 au fost de circa 
448,1 mil. euro, în timp ce 
importurile au scăzut, ajun‐
gând la 531,2 mil. euro în 
aceeași perioadă, înregis‐
trând o scădere de 1,1% 
comparativ cu anul anterior. 
(Florentina SANDU)

Importuri duble față 
de exporturi pe relația 

Iași – Rep. Moldova
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Agricultura reprezintă o provo‐
care tot mai mare pentru fermi‐
erii români! Creșterea prețurilor 
la inputuri, fenomenele meteoro‐
logice extreme și volatilitatea 
prețurilor la produsele agricole au 
semănat adevărate incertitudini 
în acest business. Având în vedere 
climatul macroeconomic actual, 
prioritatea fermierilor de astăzi 
este creșterea productivității, fie 
prin tehnologii agricole pentru 
îmbunătățirea operațiunilor și 
investiții continue în utilaje per‐
formante, fie  prin comercializa‐
rea semințelor și materialului 
săditor, pentru o toleranță cât mai 
ridicată la secetă. 

Femierul lucrează 
aproximativ  

3.000 de hectare de teren 
În această direcție a investit și 

Constantin Scarlat, unul dintre 
marii fermieri din Iași, care 
lucrează 3.250 de hectare. Deține 
culturi de grâu, porumb, rapiță, 
floarea soarelui și soia, multe 
înființate pe raza comunei 
Andrieșeni, din nordul județului. 
Tot aici se află și sediul social al 
firmei. Este acționar majoritar la 
Agralmixt SA, o companie cu 
peste 23 de ani de activitate în 
cultivarea cerealelor.  

Când și‐a deschis firma știa 
deja cu ce se mănâncă acest 

domeniu. Înainte de a intra în 
afaceri a fost șef de fermă într‐o 
întreprindere agricolă de stat 
(IAS) din Iași. După Revoluție, 
fosta întreprindere s‐a privatizat 
și a fost transformată într‐o soci‐
etate pe acțiuni, angajații având 
dreptul de a le cumpără și implicit 
de a deține practic societatea. „Eu 
am lucrat în IAS, întreprinderea 
agricolă de stat și am rămas în 
sistem. Ferma Andrieșeni a fost 
aici. Eu am lucrat șef de fermă. 
A venit privatizarea, am luat 
pachetul majoritar de acțiuni cu 
asociația salariaților și am 
rămas aici în continuare, că 
asta am făcut toată viața mea și 
asta am învățat“, ne povestește 
Constantin Scarlat. 

Acum, conduce un business 
care a înregistrat, anul trecut, o 
cifră de afaceri de peste 17,6 mil‐
ioane de lei, cea mai mare de până 
acum, și un profit net de 1,1 mil‐
ioane de lei. A ajuns aici cu 
producții bogate și utilaje per‐
formante, în care a investit con‐
stant, ajungând astăzi la un parc 
auto cu peste 40 de utilaje agri‐
cole, în valoare de cinci milioane 
de euro. O parte, achiziționate și 
cu ajutorul fondurilor europene, 
fermierul reușind să acceseze de‐
a lungul timpului două astfel de 
proiecte: unul în 2006, de aproxi‐
mativ 250.000 de euro și unul în 
2009, în valoare de un milion de 
euro. „Anul trecut am mai făcut 

investiții în utilaje de 800.000 
de euro. Am cumpărat o mașină 
de erbicidat autopropulsată, o 
semănătoare no till, tocător 
pentru resturi vegetale (...) În 
total, am utilaje de vreo 5 mil‑
ioane de euro cumpărate. Am 12 
tractoare, 3 combine, 12 combi‑
natoare, care sunt de mai multe 
feluri, 9 semănători, două 
mașini de tratamente și altele. 
Aceste utilaje sunt foarte impor‑
tante într‑o fermă! Și trebuie 
făcute mereu investiții, pentru 
că apar altele moderne, mai noi 
și se schimbă tehnologia. De 
exemplu, acum se merge pe o 
tehnologie no till, fără a mai 
pregăti terenul, semănare 
directă. Tehnologia face agricul‑
tura mai ușor de lucrat“, este de 
părere Constantin Scarlat, 
acționarul Agralmixt SA. Clima în 
schimb, e ca o piatră de moară, tot 
mai grea de la un an la altul. 

„Clima s-a schimbat enorm!“ 
Anul acesta, fermierul din Iași 

a înregistrat o producție totală de 
peste 5.000 de tone. O recoltă mai 
ușoară față de anul trecut, pentru 
că seceta s‐a resimțit și aici. În 
prezent, doar 300 de hectare din 
cele 3.250 ha sunt irigate. „Nu 
există sursă de apă. O parte din 
pământ e undeva pe lângă râul 
Jijia, dar are puțină apă și este 
bogată în săruri. Ar trebui 
filtrată, dar nu e suficientă, pen‑
tru că vara aproape seacă. 
Vremea se schimbă. Am 65 de 
ani și 40 de ani de agricultură. 
La Andrieșeni tot privesc în 
același loc și văd că se schimbă 
și relieful. Clima s‑a schimbat 
enorm! Aveam zăpezi aici de 2‑3 
metri. Aveam animale, 7.000 de 
oi și nu aveam cu ce da zăpada 
de la grajduri! Dar acum iernile 
sunt goale, apă nu mai este pen‑
tru plante. De aceea se lucrează 
și la hibrizi, plante mai rezis‑
tente la schimbările astea, mai 
tolerante la secetă“, a mai spus 
fermierul, pentru „Ziarul de 
Business“. Pentru producția pro‐
prie, Agralmixt plantează, în fie‐
care an, loturi cu semințe prove‐

nite de la instituții de cercetare a 
semințelor, pentru a asigura o cal‐
itate ridicată a recoltelor. Odată 
strânse de pe câmp, fermierul 
caută să le vândă. Când prețul 
este bun, face învoiala. Când nu, le 
depozitează. Deține șapte silozuri 
metalice pentru cereale și magazii 
de depozitare, unde capacitatea 
totală este de aproape 10.000 de 
tone, acestea fiind dotate 
cu uscător și selector de cereale: 
„Contează mult, pentru că eu 
când recoltez nu sunt obligat să 
vând. Recoltez, depozitez și în 
măsură ce adun, încep să caut 
clienți să vând. Altfel, ar trebui 
să stea tirul la mine la tarla și 
să descarc în el. Dar așa, pot să 
adun în silozuri.“ O astfel de 
investiție nu este însă la înde‐
mâna oricui. Constantin Scarlat își 
amintește că a cheltuit, în total, în 
jur de un milion de euro pentru 
silozuri, iar investiția și‐a amorti‐
zat‐o în câțiva ani. „Silozurile au 
fost făcute cu surse proprii, 
credite de la bănci. Cred că 
undeva la 500.000 de euro, pen‑
tru o capacitate de 3.000 de 
tone. Așa era atunci, acum vreo 
10 ani. Eu am făcut investiția în 
două etape. Am făcut o dată 
pentru 3.000 de tone, o dată 
pentru încă 3.000 de tone. Cam 
în șapte ani se amortizează. 
Acum, dacă le umpli, ca să faci 
achiziții poate și mai repede, 
dar eu nu mă ocup cu asta. Anul 
trecut eu am făcut numai grâu 
6.000 de tone. A fost nevoie să 
vând ca să pun floarea, să pun 
porumbul. Sunt ani când nu‑mi 
încape să depozitez tot ce pro‑
duc. Eu, într‑un an bun, cât de 
cât, ajung și la 20.000 de tone 
de cereale“, a mai susținut 
administratorul Agralmixt SA. 

Investiția într-un astfel de 
siloz mărește prețul recoltei? 

L‐am întrebat pe fermierul din 
Andrieșeni, dacă investiția într‐un 
astfel de siloz mărește prețul 
recoltei, dar acesta a infirmat, 
explicând că la mijloc sunt riscuri 
mult prea mari pe care nu și le 

permite. „Ca să cumpăr din altă 
parte, să pun și să vând în 
primăvară, prin martie, aprilie, 
îmi este frică din cauza 
prețurilor! Că pot să crească sau 
pot să scadă și nu vreau să risc. 
Traderii mari își permit să facă 
asta, dar eu, cu o capacitate de 
6.000 de tone în silozuri, nu pot 
să risc, să mă apuc de achiziții“, 
a răspuns omul de afaceri. Acesta 
s‐a arătat preocupat de contextul 
economic actual și de perspecti‐
vele în agricultură cu privire la 
profiturile viitoare, mai ales din 
cauza creșterii prețurilor la inpu‐
turi, dar și a tăvălugului fiscal. 
„Este o incertitudine mare 
acum! Până a începe războiul 
era foarte clară situația. 
Cerealele aveau un preț înainte 
de recoltare, prețul scădea pe 
măsură ce se apropia de recol‑
tat, în momentul recoltatului iar 
se stabilea un preț și după, avea 
o  tendință de creștere până 
spre decembrie. În decembrie, 
ianuarie, februarie prețul iar se 
stabiliza și oricum era o 
diferență de 50 de lei, 100 de lei 
sau 200 de lei la tonă, în unele 
cazuri. Dar acum nu mai ai nicio 
siguranță a prețurilor! Într‑un 
an țin minte că au crescut 
prețurile după recoltat și au tot 
crescut, au crescut și inputurile, 
nu s‑a vândut, mulți au 
cumpărat și când a fost o 
scădere de preț i‑a terminat pe 
fermieri“, a mai adăugat ieșeanul. 

Creșterea oilor  
nu mai este profitabilă 

Inițial, Agralmixt SA a avut ca 
principal obiect de activitate 
creșterea animalelor. Deținea un 
efectiv de 7.000 de capete de 
ovine, dar în timp, numărul lor a 
fost redus, fermierul apreciind că 

nu mai este rentabilă creșterea 
oilor. Acum, ferma sa mai numără 
500 de ovine și 1.000 de capete 
de bovine, care ajung fie la export, 
prin traderi, fie direct la abatoare 
din România: „Înainte, când vin‑
deam câte 2.000 de miei, prin 
anii 95 până în 2000 chiar și 
după, atunci venea un arab, 
negociam cu el prețul, venea cu 
mașina, era altă treabă. Dar 
acum pentru 200‑300 de miei, 
nu vine nimeni să ți‑i ia din 
fermă. Doar prin intermediar și 
dânsul le duce și le exportă. Nu 
mai este rentabilă creșterea 
oilor. Profitul este nesemnifica‑
tiv, vă spun sincer! „ 

Întrebat cum se va încheia anul 
2024 din punct de vedere al cifrei 
de afaceri, antreprenorul a calcu‐
lat undeva la 12 milioane de lei, 

cu aproximativ cinci milioane mai 
puțin față de anul trecut. „Anul 
acesta produsele au fost mult 
mai slabe, prețurile la inputuri 
mai mari chiar, plus cheltuielile 
salariale care s‑ar putea să mai 
crească, că se anunță și măriri 
la început de an. Ușor, n‑o să fie! 
Anul ăsta o să mai apelez și la 
credite, că nu o să‑mi pot plăti 
toate inputurile, pentru că tre‑
buie să le iau în avans, pentru 
anul următor“, a mai explicat 
fermierul. 

Pe lângă Agralmixt SA, familia 
Scarlat mai administrează și alte 
societăți în domeniul vegetal și 
zootehnic, ale căror cifre de afac‐
eri depășesc, în total, peste 8,3 
milioane de lei. Aceștia, au în total, 
pe statul de plată în jur de 40 de 
angajați. (Ana‑Maria DOBRE)

Afacerile din agricultură, dependente de tehnologie 
l un fermier ieșen cu afaceri anuale de ordinul milioanelor de euro arată cât de importante sunt noile tehnologii și investițiile pentru afacerile din agricultură

Unul dintre cei mai mari fermieri din Iași, cu afaceri cifrate la câteva milioane de euro, 
susține că banii în agricultură se fac tot cu bani, indiferent că sunt ai tăi sau ai băncii. 
Acesta administrează mai multe firme în domeniul vegetal și zootehnic și a investit, 
de-a lungul timpului, bani grei în silozuri și utilaje agricole performante pentru a ține 
pasul cu tehnologia, dar și cu schimbările climatice. Fermierul are utilaje pentru 
aproape orice, de la arat, semănat, erbicidat, până la recoltat, sortat sau tocat, cu 
dotări dintre cele mai avansate, a căror valoare se ridică la aproximativ 5 milioane de 
euro. Totuși, anul acesta și marile ferme din Iași înregistrează pierderi considerabile.

România ocupă un loc fruntaș 
în Uniunea Europeană la 
producția de grâu și porumb, cu 
o suprafață agricolă de peste 9 
milioane de hectare. Totuși, agri‐
cultura contribuie cu doar 4‐5% 
la PIB, semn că sectorul are 
nevoie de transformare pentru a 
aduce mai multă valoare econ‐
omiei. În 2022, producția 
vegetală a atins 14,5 miliarde de 
euro, iar cea animală 7,1 mil‐
iarde de euro. Exporturile au 
vizat în special grâul, cu Egiptul, 
Algeria și Arabia Saudită printre 
principalii cumpărători, dar 
România continuă să exporte în 
mare parte materii prime, limi‐
tând valoarea adăugată creată 
intern. Acest model a generat un 

deficit comercial agroalimentar 
de 1,28 miliarde de euro în 2022, 
în pofida succesului în producție. 
Lipsa capacităților de procesare 
și volatilitatea prețurilor, 
amplificată de războiul din 
Ucraina, reprezintă provocări 
majore pentru fermieri, alături 
de dificultatea accesării 
finanțării. Banca Europeană de 
Investiții estimează că diferența 
dintre finanțarea disponibilă și 
nevoile reale ale agriculturii 
românești este de 11 miliarde de 
dolari. Investițiile în digitalizare, 
echipamente de agricultură de 
precizie și procesare locală sunt 
esențiale pentru un viitor mai 
sustenabil al acestui sector‐
cheie.

Agricultura românească: 
4-5% din PIB  

Bijuteriile au fost, dintot‐
deauna, simboluri ale 
eleganței și rafinamentului, 
reflectând stilul și personali‐
tatea celor care le poartă. Iar 
piața de profil din România 
înregistrează un avans con‐
siderabil. În 2022, cifra de 
afaceri a companiilor de cea‐
suri și bijuterii din România a 
crescut cu 18% față de 2021 
și a fost cu 210% mai mare 
decât în 2013, până la nivelul 
record de 2,6 miliarde de lei 
în 2022, arată o analiză Keys‐
Fin. 

La Iași, Coriolan este unul 
dintre brandurile importante 
în materie de bijuterii, un 
punct de referință datorită 
combinației între tradiție și 
inovație, dar și printr‐o 
relație strânsă cu clienții săi. 
Într‐o piață extrem de com‐
petitivă, Coriolan continuă să 
atragă atenția ieșenilor 
printr‐o selecție rafinată de 
bijuterii, disponibilă în ele‐
gantul magazin din Palas. 

Tendințe actuale în 
materie de bijuterii: între 

clasic și modern 
Preferințele ieșenilor 

atunci când vine vorba de bi‐
juterii reflectă un echilibru 
subtil între clasic și modern. 
Iulian Jităreanu, managerul 
de vânzări Coriolan spune că 
„observăm o creștere a 
preferinței atât pentru biju‑
terii delicate cu diamante 
sau pietre prețioase, cât și 
pentru bijuteriile state‑
ment, precum cercei cu mo‑
tive geometrice sau brățări 
voluminoase“.  

Totuși, în topul 
preferințelor rămân piesele 
clasice, care își păstrează 
relevanța indiferent de 
tendințele de moment. „Pie‑
sele clasice cu design simplu 
și accente date de diamante 
sunt cele mai căutate, deoa‑
rece modelele sunt atempo‑
rale și pot fi purtate în 
nenumărate combinații. Ne 

referim la verighetele cu des‑
ign minimalist, inele eternity 
cu pietre de jur împrejur, ine‑
lele de logodnă și bijuteriile 
de tip solitaire cu diamant, 
brățări și coliere tennis“, 
adaugă directorul de vânzări. 

Schimbările în 
preferințele ieșenilor 
În ultimii ani, a apărut o 

tendință clară către piese de 
calitate superioară, clienții 
din Iași fiind tot mai educați 
în ceea ce privește valoarea 
investiției în bijuterii dura‐
bile. „Aurul rămâne o ale‑
gere de top pentru clienții 
noștri“, afirmă Iulian Jită‐
reanu, subliniind că ieșenii 
optează tot mai des pentru 
materiale premium și dia‐
mante certificate 
internațional, mai ales în 
cazul inelelor de logodnă. 
„Personalizarea bijuteriilor 
devine tot mai importantă 
pentru ieșeni, aceștia do‑

rind piese unicat care să re‑
flecte stilul și personalita‑
tea lor“. Un alt aspect 
important în preferința pen‐
tru aur este varietatea aliaje‐
lor, care se potrivesc 
diferitelor stiluri de viață. 
„Aurul este ideal pentru 
purtarea zilnică, fiind ex‑
trem de rezistent la uzură, 
ceea ce îl face perfect pen‑
tru verighete și inele de lo‑
godnă“, menționează 
Jităreanu. Acesta subliniază și 
avantajele aurului hipoaler‐
genic, aspect care îl face o 
alegere populară pentru cer‐
cei, mai ales pentru copii. 

Diferențierea pe o piață 
competitivă - relația cu 

clienții și servicii 
premium 

Coriolan s‐a remarcat nu 
doar prin bijuteriile sale de 
excepție, ci și prin serviciile 
personalizate și relația de 

lungă durată cu clienții. Ma‐
nagerul de vânzări spune că, 
pe lângă atenția excepțională 
la detalii, Coriolan se 
diferențiază prin utilizarea 
materialelor premium, a uti‐
lajelor de ultimă generație și 
a pregătirii bijutierilor.  

Unul dintre aspectele 
cheie ale succesului Coriolan 
este serviciul de întreținere 
gratuită pe viață pentru veri‐
ghete, care include curățarea 
profesională și verificarea 
pietrelor.  

Mai mult, compania pune 
accent și pe sustenabilitate. 
„Oferim clienților posibilita‑
tea de a refolosi aurul și 
pietrele prețioase pentru a 
crea o piesă nouă, cu design 
unic“, spune Iulian Jităreanu.  

Sezonul de aur - când 
bijuteriile devin cele mai 

căutate 
Ca în orice industrie, și în 

cea a bijuteriilor există pe‐

rioade când cererea atinge 
cote maxime. La Coriolan, lu‐
nile de vară și decembrie 
sunt vârfuri de vânzări. „În 
sezonul de vară, când au 
loc cele mai multe nunți, 
observăm o cerere crescută 
pentru verighete, iar ine‑
lele de logodnă devin foarte 
căutate“, povestește directo‐
rul de vânzări Iulian Jită‐
reanu. De asemenea, luna 
decembrie este o perioadă 
de vânzări ridicate, mai ales 
pentru cererile în căsătorie 
planificate în jurul sărbători‐
lor. 

Prin inovație, calitate și o 
atenție deosebită la detalii, 
Coriolan rămâne în topul 
preferințelor ieșenilor și 
reușește să ofere o 
experiență de lux accesibilă 
chiar în inima orașului, la 
Palas. Aici, clienții nu găsesc 
doar bijuterii, ci și 
consultanță personalizată și 
servicii de întreținere, trans‐
formând fiecare achiziție 
într‐un moment special. 

Bijuteria Coriolan: „Tot mai mulți ieșeni aleg materiale 
premium și diamante cu certificare internațională“
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Camera de Comerț și 
Industrie Iași, organizatoare a 
forumului, și‐a propus să 
atingă patru obiective prin 
acest eveniment major: 
Identificarea priorităților pe 
care și le propun cele trei state 
participante, stimularea 
relațiilor de afaceri, promova‐
rea Iașului ca centru regional 
strategic și consolidarea 
relațiilor bilaterale, respectiv 
extinderea acestora prin 
includerea Ucrainei în diverse 
proiecte comune deja existente 
între România și Republica 
Moldova. În prima parte a eve‐
nimentului, ambasadori sau 
reprezentanții lor din cele trei 
țări vizate de lucrările forumu‐
lui, alături de ambasadorii în 
România ai Țărilor de Jos și 
Poloniei au vorbit în plenul 
forumului atingând, în discur‐
surile lor, toate cele patru teme 
majore vizate de Camera de 
Comerț și Industrie Iași, dar și 
temele care urmau să fie dez‐
voltate ulterior, în trei paneluri 
distincte de discuție: „Energie 
și tehnologii inovative“, 
„Logistică și infrastructură“ și 
„Construcții și refacere 
urbană“.  

Forumul a fost deschis de 
gazda  evenimentului – Paul 
Butnariu, președintele 
Camerei de Comerț și Industrie 
Iași, care a propus un moment 
de reculegere pentru miile de 
ucraineni uciși în războiul care 
se desfășoară la câteva sute de 
kilometri de România. 

UCRAINA 
„În circumstanțe extrem 

de dificile, în timpul 

războiului, Ucraina a reali‑
zat mai multe reforme sis‑
temice decât oricând 
înainte“, a declarat Artem 
Voitekhin, reprezentant al 
Ambasadei Ucrainei în 
România, la Iași, în fața a 
peste 300 de participanți. 
Reforme precum 
îmbunătățirea cadrului legal, 
combaterea corupției și stimu‐
larea creșterii în sectoare‐
cheie au fost prioritare. 
Voitekhin a subliniat că aceste 
schimbări sunt esențiale pen‐
tru aderarea la UE, 
evidențiind rolul Ucrainei în 
asigurarea mineralelor critice, 
precum litiul și cobaltul. „Sunt 
convins că, în două luni, va fi 
anunțată prima listă a situ‑
rilor din Ucraina cu statutul 
de proiecte strategice UE 
pentru materii prime crit‑
ice“, a adăugat el. 

REPUBLICA MOLDOVA 
Cristian‑Leon Țurcanu, 

Ambasadorul României în 
Republica Moldova, a 
evidențiat la Iași importanța 
colaborării economice și pol‐
itice dintre România și 
Moldova. „Dimensiunea 
politică și executivă creează 
cadrul pentru antreprenori“, 
a spus Țurcanu, subliniind 
eforturile Moldovei de adap‐
tare la provocările războiului. 
„Urmările atacurilor hibride 
ale Rusiei sunt evidente“, dar 
„Uniunea Europeană 
înseamnă dezvoltare și con‑
solidare instituțională pentru 
Moldova. Oamenii se 
informează din propria 
experiență și observă că 

drepturile lor sunt respec‑
tate“. 

OLANDA 
Willemijn Van Haaften, 

ambasadoarea Olandei în 
România, a lăudat eforturile 
Moldovei și a subliniat nevoia 
de combatere a dezinformării 
rusești. „Trebuie să ajungem 
și la cei pe care încă trebuie 
să‑i câștigăm în Moldova“, a 
spus ea. Van Haaften a reafir‐
mat sprijinul Olandei pentru 
reconstrucția Ucrainei, punând 
accent pe mobilizarea 
investițiilor private: 
„Comunitatea de afaceri 
olandeză este activă și poate 
contribui în domenii precum 
agricultura, sănătatea și 
apa“ 

POLONIA 
„Polonia și România sunt 

piloni pe flancul estic, spriji‑
nind reziliența Ucrainei“, a 
declarat Pawel Soloch, amba‐
sadorul Poloniei în România. El 
a subliniat rolul Poloniei în 
susținerea militară a Ucrainei 
și planurile de a sprijini 
reconstrucția regiunii Harkov 
și a clădirilor istorice din Liov. 
„Este esențial să reunim 
resurse pentru sprijin finan‑
ciar la scară largă în 
reconstrucția infrastructu‑
rii“, a adăugat el. 

ROMÂNIA 
Mircea Geoană, candidat la 

președinția României, a subli ‐
niat importanța regiunii estice 
în contextul războiului din 

Ucraina, văzând‐o ca pe o 
oportunitate de transformare 
economică. El a îndemnat la o 
implicare mai ambițioasă și a 
propus ca România, „de ce nu 
la Iași“, să găzduiască o 
conferință de reconstrucție a 
Ucrainei în 2026. 

IAȘI 
La Forumul Economic 

Trilateral, Paul Butnariu, 
președintele Camerei de 
Comerț și Industrie Iași, a pre‐
zentat ambițiile Iașului de a 
deveni un hub strategic 
regional, subliniind rolul medi‐
ului universitar și al cooperării 
economice. „Iașul a ajuns la 
un PIB de 11,2 miliarde de 
euro, depășind județe mai 
bine poziționate geografic“, a 
spus Butnariu. 

Discuțiile din cadrul 
Forumului s‐au concentrat pe 
trei teme majore. Procesul de 
digitalizare poate influența 
semnificativ dezvoltarea 
orașelor inteligente, iar 
împreună cu tehnologiile de 
inteligență artificială, ar putea 
crește PIB‐ul regiunii cu până 
la 15% în primul an, a declarat 
Artem Voitekhin, reprezentant 
al Ambasadei Ucrainei în 
România, anticipând dezbate‐
rile din cadrul panelului 
„Energie și tehnologii ino‐
vative“. 

„Energie și tehnologii 
inovative“ 

Sebastian Ioan Burduja, 
Ministrul Energiei din 
România, a atras atenția asu‐
pra provocărilor iminente, în 

special în contextul iernii și al 
incertitudinilor privind acor‐
dul de tranzit pentru gazele 
rusești prin Ucraina. „Puțină 
lume știe că atât Ucraina, cât 
și Republica Moldova au 
reușit să‑și sincronizeze siste‑
mul energetic cu cel euro‑
pean într‑un timp record – 
aproximativ trei săptămâni, 
în timp ce pentru România 
același proces a durat peste 
zece ani. Când te confrunți cu 
asemenea pericole, dacă ai 
oameni buni și resurse, poți fi 
pregătit. Cel mai important 
este să rămânem uniți“, a 
subliniat Burduja. 

Gabriel Mardarasevici, 
reprezentant Focality și organ‐
izator al panelului, crede că 
Iașul poate contribui semnifi‐
cativ la reconstrucție datorită 
poziției sale geografice: 
„Ucraina are acum nevoie de 
multe lucruri în 
reconstrucție: poduri, trans‑
formatoare și altele. Dar una 
dintre marile provocări vii‑
toare este depopularea 
Ucrainei. Putem colabora la 
proiectele de digitalizare de 
la distanță, iar Iașul este bine 
reprezentat în acest domeniu. 
Putem sprijini aproviziona‑
rea cu construcții metalice și 
să oferim un spațiu logistic 
pentru depozitarea și livra‑
rea materialelor.“ 

Adrian Brezulianu, prof. 
TUIași și CEO GreenSoft, a 
explicat importanța pregătirii 
pentru reconstrucție: „Nu este 
prematur să discutăm despre 
reconstrucția Ucrainei, pen‑
tru că aceste discuții necesită 
timp și aprobare. Sperăm să 
reușim să creăm platforme, 

în special în zona de energie, 
care să ajute la armonizarea 
infrastructurilor din Ucraina 
cu cele din Europa.“ 

Construcții și  
refacere urbană“ 

Președintele filialei Iași a 
Patronatului Societăților din 
Construcții, Irinel Tofan, a sub‐
liniat necesitatea unui parten‐
eriat pentru a înțelege cum se 
poate contribui la 
reconstrucția Ucrainei. 

Reconstrucția Ucrainei - 
Oportunități de 

colaborare economică 
Florin Mindirigiu, co‐fon‐

dator Share Architects și 
vicepreședinte al Camerei de 
Comerț și Industrie Iași, a 
evidențiat potențialul sectoru‐
lui de construcții și urbanism: 
„Forumul economic 
reprezintă o oportunitate 
pentru a stabili parteneriate 
în reconstrucția Ucrainei. 
Efortul necesar pentru 
această reconstrucție, atât în 
proiectare, unde inginerii și 
arhitecții români vor juca un 
rol important, cât și în 
construcția efectivă, poate fi 
discutat și concretizat aici.“ 

Sergiu Petrea, expert în 
arhitectură sustenabilă, a sub‐
liniat necesitatea adaptării la 
cerințele actuale: „Trebuie să 
analizăm cum putem dez‑
volta sisteme inovatoare, 
luând în considerare 
legislația de mediu și proiec‑
tarea sustenabilă. Este 
esențial să colaborăm în 
echipe interdisciplinare.“ 

Lipsa forței de muncă a fost 
o temă centrală în discuțiile 
panelului, iar reprezentanții 
companiilor au subliniat 
potențialul regiunii Iașului și al 
colaborării transfrontaliere: 
„Credem că Iașul poate 
deveni un pilon important, cu 
un potențial extraordinar. 
Vrem să colaborăm cu fir‑
mele locale și să contribuim 
la reconstrucția Ucrainei.“ 

Printre firmele ieșene impli‐
cate se numără și Electra, al 
cărei fondator, Marian Berdan, 
a declarat: „Putem contribui 
cu produse din zona 
construcțiilor, cum ar fi con‑
trolul accesului și siguranța 
în clădiri. Acestea au fost tes‑
tate în România, unde 
deținem aproximativ 90% 
din piață, dar și pe piețele 
europene și africane.“ 

„Logistică și 
infrastructură“ 

Panelul „Logistică și 
Infrastructură“ a pus accent pe 
importanța dezvoltării infras‐
tructurii de transport în nord‐
estul României și Republica 
Moldova. Printre concluzii s‐a 
numărat necesitatea urgentării 
proiectelor autostrăzilor A7 și 
A8 pentru a facilita schimbu‐
rile economice în regiune. 

Infrastructura - 
Catalizator al dezvoltării 

regionale 
Costel Alexe, președintele 

Consiliului Județean Iași, a 
subliniat importanța infras‐
tructurii pentru dezvoltarea 
economică: „Autostrada A8 ar 

putea lega Odessa, Chișinău 
și Iașul de restul României. 
În acest moment, transportul 
este ineficient: două ore pen‑
tru un tir de la Pașcani la 
Iașul și două zile până la 
Nădlac, iar doar două ore de 
la Nădlac la Budapesta.“ 

Cătălin Urtoi, președintele 
Consiliului de Administrație al 
Companiei Naționale de 
Investiții Rutiere (CNIR), a 
vorbit despre progresul 
autostrăzii A8 și potențialul 
acesteia pentru reconstrucția 
Ucrainei. Irinel‑Ionel 
Scrioșteanu, secretar de stat 
în Ministerul Transporturilor, 
a evidențiat dificultățile 
întâmpinate de România la 
granița cu Ucraina și necesita‐
tea investițiilor majore în 
infrastructura de transport. 

La începutul războiului, 
România tranzita aproximativ 
300.000 de tone de cereale din 
Ucraina și Republica Moldova. 
Până în octombrie 2023, cifra 
a crescut la 4,3 milioane de 
tone, cu un potențial de peste 
5 milioane. Scrioșteanu a 
amintit că „rutele solidarității“ 
din timpul conflictului ar 
putea deveni „rute de 
reconstrucție“ și „rute ale 
dezvoltării“ pentru întreaga 
regiune România ‐ Moldova ‐ 
Ucraina. 

Forumul de la Iași a adus în 
prim‐plan provocările și opor ‐
tunitățile regiunii în contextul 
reconstrucției Ucrainei, subli‐
niind importanța colaborării 
dintre România, Republica 
Moldova și Ucraina pentru a 
transforma această regiune 
într‐un centru economic emer‐
gent. (Cristina PETRACHE, 
Florentina SANDU)

Reconstrucția Ucrainei trece prin Iași: 
Strategii comune pentru viitorul regiunii 

Firma de construcții Euro Construcții Arhis reprezintă o 
prezență solidă și respectată în industria construcțiilor din 
România. Cu o experiență vastă și o reputație impecabilă în 
domeniu, această companie și-a câștigat locul printre liderii de 
piață datorită calității serviciilor oferite și profesionalismului 
de care dă dovadă în toate proiectele sale. 

Euro Construcții Arhis se remarcă prin abordarea sa atentă și 
personalizată a fiecărui proiect, indiferent de dimensiunea sau 
complexitatea acestuia. Echipa de specialiști a firmei, formată 
din ingineri, arhitecți și constructori experimentați, lucrează 
cu pasiune și dedicare pentru a livra proiecte de construcții de 
înaltă calitate, conforme cu cele mai exigente standarde. 

Prin utilizarea celor mai moderne tehnologii și materiale de 
construcție de calitate superioară, Euro Construcții Arhis 
asigură durabilitatea și siguranța structurilor realizate, ceea 
ce a condus la satisfacția deplină a clienților săi. Fie că este 
vorba de construcții rezidențiale, comerciale sau 
industriale, firma se evidențiază prin atenția la detalii și 
respectarea termenelor stabilite. 

Cu un portofoliu de proiecte finalizate cu succes și cu 
parteneriate solide cu alte companii din domeniu, Euro 
Construcții Arhis continuă să se dezvolte și să se extindă, 
demonstrându-și constant capacitatea de adaptare la cerințele 
pieței și de a oferi soluții inovatoare în domeniul construcțiilor. 

Prin angajamentul său față de calitate, integritate și excelență 
în lucrul său, firma Euro Construcții Arhis rămâne un reper 
important în industria construcțiilor din România și un partener 
de încredere pentru toți cei care își doresc să își transforme 
visurile în realitate prin intermediul unor construcții de 
excepție.

EURO CONSTRUCȚII ARHIS  
CONSTRUCȚII CIVILE ȘI INDUSTRIALE, PARCURI EOLIENE, PANOURI FOTOVOLTAICE

CONSTRUIM PENTRU VIITOR!

EURO CONSTRUCȚII ARHIS  
șoseaua Bucium nr. 13, Iași 
M:  0757 270 270 
      0758 270 270 
T: 0332 410 625 
F: 0332 410 622 
E: euroconstructarhis@yahoo.com

Avem nevoie de autostrada A8, avem nevoie de o „autostradă albastră“ care să ofere un coridor 
european de transport pe calea apei, din Polonia, până în România, la Galați, avem nevoie de o 

unire a strategiilor și de o colaborare, au spus sute de diplomați, oameni de afaceri și 
reprezentanți ai mediului academic la o primă întâlnire regională între România-Republica 
Moldova și Ucraina în cadrul Forumului Economic Trilateral pentru Afaceri și Reconstrucția 

Ucrainei. Avem nevoie de Uniunea Europeană, au spus reprezentanții Ucrainei și cei ai Republicii 
Moldova, avem nevoie de claritate, de decizii strategice care să nu ne excludă, avem nevoie de 

înțelegere din partea Guvernului, au declarat mai ales reprezentanții locali ai Iașului, hub strategic 
regional, la evenimentul care a avut loc la Palatul Culturii, vineri, 25 octombrie. 
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Programul „Make in 
India“, cel mai mare 
program de atragere de 
investiții industriale 
străine derulat de o țară, 
împlinește 10 ani in 
2024. Anunțat în 2014, 
„Make in India“ a avut 
trei obiective declarate: 

l Accelerarea ratei de 
creștere a sectorului de 
producție la 12‐14% pe 
an; 

l Crearea a 100 de milioane 
de locuri de muncă supli‐
mentare în producție în 
economie până în 2022; 

l Majorarea contribuției sec‐
torului prelucrător la 25 % 
din PIB până în 2022 (revi‐
zuita ulterior pentru 2025 

După lansarea proiectului 
India a dat stimulente pentru 
investiții în valoare de 200 de 
miliarde de dolari și a atras 
cereri de investiții în valoare 
de 18 miliarde de dolari între 
septembrie 2014 și februarie 
2016. 

Ca urmare, India a devenit 
principala destinație globală 
în 2015 pentru investițiile 
străine directe (FDI), 
depășind Statele Unite și 
China, cu 60,1 miliarde de 
dolari FDI. Conform politicii 
actuale, investițiile străine 
directe de 100% sunt per‐
mise în 100 de sectoare eco‐
nomice, cu excepția industriei 
spațiale (74%), a industriei 
de apărare (49%) și a mass‐
mediei din India (26%). 
Suplimentar Japonia și India 
au anunțat o „Finanțare 
specială Japonia‐India Make‐
in‐India“ de 12 miliarde de 
dolari 

Câteva exemple despre 
investițiile făcute de 
multinaționalele de IT și 
electronică urmare a progra‐
mului „Make in India“: 
l Pegatron: Furnizorul Apple 

Inc Pegatron este în 
discuții pentru a deschide 
a doua fabrică indiană de 
iPhone; 

l Huawei a deschis un nou 
campus de cercetare și 
dezvoltare (R&D) în 
Bengaluru dupa o 
investiție de 170 de mil‐
ioane de dolari și o fabrică 

de producție de hardware 
pentru telecomunicații în 
Chennai; 

l Motorola Mobility a des‐
chis o unitate de producție 
lângă Chennai, operată de 
Flextronics; 

l Micromax a deschis 3 noi 
unități de producție, cu 
investiții 36 de milioane de 
dolari; 

l Qualcomm a lansat progra‐
mul „Design in India“ pen‐
tru a îndruma zece compa‐
nii indiene de hardware cu 
potențialul de a veni cu 
soluții inovatoare și de a le 
ajuta să ajungă la scară 
globală. 

l Samsung a deschis 10 scoli 
tehnice pentru formare de 
personal calificat si a înce‐
put  fabricarea Samsung 
Z1 în fabrica sa din Noida. 

l Spice Group a construit o 
unitate de producție de 
telefoane mobile de 60 
milioane dolari; 

l Vivo Mobile India a înce‐
put să producă smart‐
phone‐uri la o fabrică din 
Noida, cu 2.200 de 
angajați; 

l Wistron: Compania 
taiwaneză a început 
producția de dispozitive 
Blackberry, HTC și 
Motorola într‐o nouă 
fabrică din Noida; 

l Xiaomi: smartphone‐urile 
care vor fi fabricate la o 
fabrică administrată de 
Foxconn din Sri City au 
devenit operaționale prin 
producerea Xiaomi Redmi 
2 Prime 

l VVDN Technologies și‐a 
extins producția cu un 
parc de inovare global sup‐
limentar de 10 acri în 
India 

Datele de mai sus sunt 
copiate și traduse de pe 
Wikipedia. Ceea ce se știe ca 
fapt divers despre incredibila 
India, cu cea mai mare 
populație a lumii este că: 
l India fabrică orice, dar are 

o concentrare 
semnificativă pe industriile 
inteligente, cum ar fi digi‐
talizare, mobilitate, indus‐
tria spațială și 
farmaceutică – la expoziția 
CPHI de la Milano de la 
începutul lunii cea mai 
mare suprafață de standuri 
era ocupată de companiile 
indiene; 

l Până și în cele mai amărâte 
piețe din cele mai amărâte 
orașe fermierii își vând 
produsele prin tranzacții 
QR code; 

l Aeroportul din Delhi a fost 
al șaptelea cel mai aglo‐
merat din lume în 2023, 
peste 65 de milioane de 
pasageri; 

l Mahendra & Mahendra si 
Tata Motors, cei doi coloși 
industriali din Mumbai 
sunt într‐o expansiune 
globala fără egal, am văzut 
ce achiziții au făcut în ulti‐
mii 10 ani, inclusiv în 
Europa. 

Marcel Ciolacu și Nicolae 
Ciucă, poate rezumatul ăsta 
nedrept de scurt despre India 
v‐a convins să vă uitați un pic 
către atragerea de investitori 
dintr‐una dintre cele mai 
emergente țări din lume, o 
democrație cu care România 
are cam zero barat relații 
comerciale ‐ dacă nu socotim 
muncitorii indieni care vin la 
muncă la noi. Uite, alternativ 
la bătălia electorala de insulte 
și bășcălie poate dați o fuga 
până la Mumbai și vă întâlniți 
cu Anish Shah, CEO‐ul 
Mahendra & Mahendra, care a 
înregistrat venituri de 16 mil‐
iarde de dolari in 2023 și cu 
Marc Llistostella, CEO‐ul Tata 
Motors, venituri de peste 50 
miliarde de dolari. Sunt abso‐
lut convins că vor fi interesați 
să se uite la România pentru 
o investiție industrială care să 
le deschidă un capăt de pod 
către Europa. l 

Text preluat din ZF

Creditorul personal al unui 
dintre soți poate solicita 
împărțirea bunurilor comune? 
Ce categorie de creditori pot 
solicita această împărțire a 
bunurilor comune și în ce 
condiții ?   

Art. 353 alin. (1) Cod Civil 
stabilește ca regulă generală că 
bunurile comune nu pot fi 
urmărite de creditorii person‐
ali ai unuia dintre soți. 
Aliniatul (2) al aceluiași articol 
prevede o dispoziție de 
excepție, restrictivă și dero‐
gatorie de la regimul de drept 
comun al comunității matrimo‐
niale legale, conform căreia „ 
cu toate acestea, după 
urmărirea bunurilor proprii 
ale soțului debitor, creditorul 
său personal poate cere parta‐
jul bunurilor comune, însă 
numai în măsura necesară pen‐
tru acoperirea creanței sale.“ 

Așadar, acest drept al cred‐
itorilor personali ai unuia din‐
tre soți de a cere partajul 
bunurilor comune este un 
drept propriu și acești nu 
exercită o acțiune oblică (sub‐
rogatorie), prin care să‐și valo‐

rifice pe cale indirectă dreptul 
lor de creanță. Totodată, 
acțiunea creditorilor personali 
de a cere împărțeala bunurilor 
comune are un caracter sub‐
sidiar, ea putând fi intentată 
numai după urmărirea bunuri‐
lor proprii ale soțului debitor 
și numai dacă bunurile proprii 
ale acestuia sunt insuficiente 
pentru acoperirea creanțelor. 

Respectarea acestor condiții 
de către creditorii personali 
înainte de a fi solicitată 
împărțirea bunurilor comune 
are un caracter obligatoriu. 
Ordinea în care pot fi urmărite 
bunurile proprii și cele 
comune este imperativ 
stabilită de lege. De asemenea, 
cu ocazia cererii de împărțire a 
bunurilor comune, creditorul 
urmăritor nu trebuie să facă 
dovada că un anumit bun al 
soților este comun, deoarece, 
potrivit dispozițiilor art. 343 
alin. (1) din Codul Civil, calita‐
tea de bun comun, nu trebuie 
dovedită. Astfel, partea care 
pretinde că un bun este pro‐
priu al unuia dintre soți tre‐
buie să facă această dovadă.  

Atâta timp cât legiuitorul nu 
face nicio precizare în mod 
expres, acest drept de a cere 
împărțirea bunurilor comune 
poate fi exercitat de toți credit‐
orii personali și nu doar de cei 
chirografari. Pot constitui 
obiect al acțiunii de împărțire a 
bunurilor comune, doar acele 
bunuri existente în patrimo‐
niul comun al soților nu și 
bunurile viitoare. 

Bunurile care nu au fost 
împărțite, precum și cele pe 
care soții le vor dobândi după 
data împărțirii, vor alcătui, în 
continuare obiectul dreptului 
de proprietate comună în 
devălmășie, iar asupra bunuri‐
lor împărțite și atribuite fie‐
care dintre soți va dobândi un 
drept de proprietate exclusivă. 

În situația în care obiectul 
acțiunii de împărțire îl consti‐
tuie toate bunurile comune, 
dreptul de proprietate comună 
al soților încetează, însă el va 
renaște după împărțire și va 
avea ca obiect bunurile pe care 
soții le vor dobândi în timpul 
comunității legale cu titlu de 
proprietate. Dacă, dimpotrivă 

împărțirea are ca obiect numai 
unele bunuri comune, atunci 
dreptul de proprietate în 
devălmășie nu încetează, ci își 
va micșorează obiectul, în sen‐
sul că bunurile astfel împărțite 

devin bunuri proprii, așa cum 
prevede art. 353 alin. (3)  din 
Codul Civil. l 

Consilier, Paula Iekel, 
Biroul Teritorial Iași, 

Instituția Avocatul Poporului

Împărțirea bunurilor comune la cererea 
creditorului personal al unuia dintre soți

Societatea BUNĂTĂȚI DE 
TOAMNĂ SRL este persoană 
juridică română, înființată con‐
form Legii nr. 31/1990 privind 
societățile, înregistrată în sco‐
puri de TVA. Aceasta a regăsit 
în sistemul RO e‐Factura în 
luna octombrie 2024, un 
număr de 2 facturi emise de un 
furnizor din România înregis‐
trat în scopuri de TVA, de la 
care nu s‐au efectuat achiziții, 
situație constatată în urma 
unor cercetări interne. Valorile 
nu sunt semnificative, prin 
urmare societatea apreciază că 
nu este obiectul unei fraude, ci 
obiectul unei erori. Cum ar tre‐
bui să procedeze societatea? 

În acest moment, procedura 
legală aplicabilă privind facturi 
primite în sistemul RO e‐
Factura, pe care nu le 
recunoaștem aferente unor 
achiziții neefectuate, este foarte 
puțin reglementată și este 
prevăzută la art. 6 alin. (1) din 
OMFP nr. 1365/2021, astfel: 

„(1) În situația unei facturi 
electronice emise în relația 

B2B asupra căreia destinatarul 
are obiecții, acesta înștiințează 
emitentul facturii electronice 
inclusiv în sistemul național 
privind factura electronică RO 
e‐Factura, prin transmiterea 
unui mesaj, respectând struc‐
tura publicată în documentația 
tehnică prevăzută la art. 4 alin. 
(2)“. 

Din analiza textului norma‐
tiv observăm că legiuitorul ne 
indică să luăm legătura cu fur‐

nizorul atât prin corespondența 
uzuală, cât și prin sistemul RO 
e‐Factura, iar această ultimă 
posibilitate o recomandăm să 
fie aplicată pentru a avea o 
opozabilitate a autorităților. 
Având în vedere că nu există o 
procedură legală ulterioară, iar 
societatea BUNĂTĂȚI DE 
TOAMNĂ SRL invocă lipsa 
achiziției, acest lucru însemnă 
că întreaga valoare a facturii 
trebuie înregistrată în evidența 

contabilă pe seama contului 
473 „Decontări din operațiuni 
în curs de clarificare“ în 
corespondență cu contul 401 
„Furnizori“, fără a se înregistra 
cumpărarea de bunuri și sau 
servicii și fără deducere de 
TVA. 

O deducere a TVA, chiar 
dacă facturile sunt regăsite în 
sistemul RO e‐Factura, aduce 
un avantaj fiscal, însă în 
legătură cu o achiziție ce nu 
are substanță economică, fapt 
cu consecințe neplăcute într‐o 
situație de cercetare efectuată 
de organele cu atribuții. Nici 
cheltuiala sau obiectul 
achiziției nu trebuie înregistrat 
în evidența contabilă din 
același raționament. 

În cazul fericit și normal, 
furnizorul de bună credință va 
storna respectivele facturi pe 
care ar trebui să le regăsim în 
sistemul RO e‐Factura, ocazie 
cu care stornăm și 
înregistrările inițiale, pe seama 
contului 473 „Decontări din 
operațiuni în curs de clarifi‐

care“. Adevărata procedură 
financiar‐contabilă apare în 
situația în care nu reușim să 
identificăm furnizorul, nu se 
poate comunica deschis cu 
acesta sau, din varii motive, 
acesta nu stornează facturile. 
Cunoaștem faptul că sumele în 
curs de clarificare trebuie 
soluționate într‐un termen de 
maxim 90 de zile, termen 
prevăzut de OMFP nr. 
1802/2014 privind 
reglementările contabile, dar 
realitatea faptică ne‐a arătat că 
poate să dureze un timp mai 
îndelungat, uneori chiar mai 
mulți ani. În ipoteza în care 
furnizorul nu stornează 
înregistrările, cu ocazia unui 
inventar, aceste conturi se vor 
corecta pe seama rezultatului 
reportat, cont 117.4 
„Rezultatul reportat provenit 
din corectarea erorilor conta‐
bile“. l 

Rubrică realizată în cola‑
borare cu consultantul 

Adrian BENȚA

Cum procedăm când regăsim facturi în sistemul RO e-
Factura de la furnizori de la care nu s-au efectuat achiziții?

Dacă în 2008, Iașul avea 
un stoc de spații de birouri 
de aproximativ 40.000 mp, 
de clasa B și C, și 3.300 de 
angajați în IT, în 2024, esti‑
mările consultanților din 
domeniu transmit că orașul 
deține peste 296.000 mp și 
peste 15.700 de angajați în 
domeniu. În prezent, Iași a 
devenit al doilea cel mai 
mare hub regional, după 
Cluj ‑ Napoca, devansând Ti‑
mișoara. 

Una dintre companiile 
care a impulsionat și a con‑
struit clădiri de birouri mo‑
derne, în Iași, este IULIUS, 
dezvoltator a unei supra‑
fațe de 130.000 mp.  

De la 60 la  
14.000 de angajaţi 

În 2010, IULIUS dădea în 
folosință, la Palas, prima clă‐
dire de birouri clasa A, mar‐
când o premieră în Iași. 
Primii doi chiriași, companii 
dezvoltatoare de soluții IT, 
aveau doar 70 de angajați, un 
start modest pentru sectorul 

office. Însă, cererea pentru 
spații moderne, bine locali‐
zate și conectate creștea pe 
măsură ce tot mai multe com‐
panii internaționale luau în 
calcul Iașul ca destinație pen‐
tru deschiderea unui nou 
punct de lucru. Forța de 
muncă bine pregătită oferită 
de universități, costurile ope‐
raționale mai mici și infras‐
tructura office ce tocmai se 
construia au cântărit mult în 
evoluția ulterioară a orașului.  

În următorii ani, piața a 
crescut exponențial. În 2024, 
doar în rețeaua United Busi‐
ness Center (UBC) și Palas 
Campus, suprafața total închi‐
riabilă a ajuns la 130.000 mp, 
fiind cel mai mare hub de bi‐
rouri din afara Capitalei. Nu‐
mărul companiilor a crescut 
la peste 60, majoritatea fiind 
multinaționale din IT, auto‐
motive și alte ramuri creative, 
nume precum: Amazon Deve‐
lopment Center România, 
Ness România, Centric, En‐
dava, Cognizant Softvision, 
Microsoft, Infineon și Preh. 
Toate acestea au angajat 

aproximativ 14.000 de per‐
soane, reflectând o creștere 
enormă. Bilan țului i se 
adaugă alte clădiri moderne 
de birouri realizate în diverse 
zone alte o ra șului, care ridică 
stocul de spații office existent 
în Iași la peste 296.000 mp în‐
chiriabili.  

Un ecosistem de servicii 
necesare, spaţii verzi și 

alte facilități 
Chiar și la 14 ani distanță 

de inaugurarea primei clădiri, 
rețeaua UBC creată de IULIUS 
la Iași rămâne un reper pe 
harta națională. Dacă majori‐
tatea dezvoltatorilor au con‐
știentizat abia după 
pandemie necesitatea pozi ‐
ționării spațiilor office în 
imediata vecinătate a unor 
zone comerciale, în locații cu 
acces facil, inclusiv pietonal, 
IULIUS anticipase tendința 
odată cu proiectul mixt Palas, 
în 2012. Ce premise au favo‐
rizat dezvoltarea accelerată a 
rețelei UBC? Răspunsul stă în 

poziționarea centrală, dar 
mai ales în ecosistemul de 
servicii creat în același areal. 
Angajații care lucrează aici au 
acces la diverse facilități ne‐
cesare în timpul zilei și care îi 
ajută să economisească timp: 
magazine, food court, restau‐
rante, hipermarket, servicii, o 
grădină urbană de cinci hec‐
tare, dar și evenimente și târ‐
guri pentru petrecerea 
timpului liber, după orele de 
program.  

Rețeta a fost aplicată și la 
Palas Campus. Poziționat la 
doar 5 minute de Palas,  com‐
plexul office dispune, la par‐
ter, de 6.000 mp dedicați 
retailului, cu un hub medical 
interdisciplinar, restaurante, 
cafenele, servicii și un Carre‐
four Express.  

Iașul este în continuare un 
teren fertil pentru 
multinaționalele care aleg să 
își deschidă aici sedii și să an‐
gajeze tinere talente locale, 
contribuind la retenția aces‐
tora și stoparea exodului 
specialiștilor formați în 
universitățile ieșene. 

Iaşul este al doilea cel mai mare hub regional de birouri, după Cluj – Napoca

Dragoș Damian, CEO 
Terapia SA: Incredible India

Dragoș Damian
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Antreprenoriatul 
românesc se confruntă 
cu bariere majore, de la 
mentalități limitative la 
obstacole financiare și 
lipsa de inovare. Pentru 
antreprenorii care 
eșuează la primul 
proiect, societatea și 
chiar sistemul de 
finanțare rar oferă o a 
doua șansă. Secretarul 
general al CNIPMMR, 
Sterică Fudulea, 
subliniază că mediul de 
afaceri românesc are 
nevoie de mai multă 
susținere în adaptare și 
dezvoltare. În plus, 
Florin Pogonaru, 
președintele AOAR, 
remarcă o problemă de 
fond: afacerile mici și 
mijlocii se axează mai 
mult pe supraviețuire 
decât pe crearea de 
valoare adăugată. 
Totodată, România 
rămâne mai mult o piață 
de consum, deși 
dispune de resurse 
umane în domeniul IT, 
explică Ionuț Țața, CEO 
al Iceberg, arătând că 
inovarea încă rămâne 
un deziderat greu de 
atins. 

Accesul la finanțare este și 
el o provocare, dar nu una de 
prim rang pentru IMM‐uri, 
conform datelor ARB. Mai 
degrabă, problema majoră 
rămâne instabilitatea fiscală, 
spune consultantul fiscal 
Mihaela Mitroi, subliniind 
cum schimbările legislative 
frecvente afectează micile 
afaceri. Cu toate că s‐au creat 
programe de sprijin pentru 
IMM‐uri, precum IMM Invest 
sau Start‐Up Nation, Peter 
Barta, fondatorul The Long 
Run, crede că intervențiile de 
stat creează o economie 
antreprenorială „asistată 
social“. 

Aceste declarații au fost 
făcute în cadrul conferinței 
„IMM‑urile, oxigen pentru 
România“, organizată de 
News.ro. 

În secunda doi nu mai 
ești susținut să îți crești 

un alt business  
Sterică Fudulea, Secretar 

General, Consiliul Național al 
Întreprinderilor Private Mici 
și Mijlocii din România 
(CNIPMMR), consideră că, în 
momentul în care nu ai reușit 
într‐un prim business, în 
secunda următoare nu mai 

ești susținut să îți crești un 
alt business sau să mergi 
într‐un alt domeniu să te cali‐
fici. 

„Din păcate percepția 
asupra societății și asupra 
oamenilor este foarte 
agresivă în România. În 
momentul în care n‑ai 
reușit într‑un prim busi‑
ness, în secunda doi nu mai 
ești susținut să îți crești un 
alt business sau un alt 
domeniu sau poate să te 
califici. Susținut în primul 
rând de societate, în al doi‑
lea rând de mentalitatea în 
care trăim noi și, 
bineînțeles, de programele 
de finanțare“, a afirmat 
Sterică Fudulea, joi, la 
conferința News.ro  ‐ IMM‐
urile, oxigen pentru România, 
ediția a III‐a.  

El a precizat că Start‐Up 
Nation este un produs al 
Consiliului Național al IMM‐
urilor.  

„Programul Start‑Up 
Nation este un produs al 
Consiliului Național al IMM‑
urilor. Acum mulți ani de 
zile gândeam și speram la 
momentul ăla că vom avea 
în fiecare an câte o ediție. 
Din păcate, există un 
Minister al Finanțelor care 
pune piedică la ce 
înseamnă finanțarea și 
atunci degeaba au pro‑
grame, degeaba vrem să 
facem, finanțarea vine un 
pic mai greu“, a mai trans‐
mis Sterică Fudulea. 

„Am fost mândri de a fi 
capitaliști“ 

Președintele Asociației 
Oamenilor de Afaceri din 
România (AOAR), Florin 
Pogonaru, afirmă că românii 
au fost mândri de a putea 
face afaceri, de a putea fi 
capitaliști și a menționat că 
nu conta ce afacere aveai, că 
era vorba de un magazin cu 
profit de 1%, erai capitalist și 
se mândreau părinții cu tine. 
El a adăugat că am rămas 
cam în aceeași zonă și în pre‐
zent și că marea problemă a 
IMM‐urilor din România este 
lipsa de valoare adăugată. 
Florin Pogonaru a vorbit, joi, 
la conferința News.ro  ‐ IMM‐
urile, oxigen pentru România, 
ediția a III‐a, despre princi‐
pala problemă a IMM‐urilor.  

„Dacă mă întrebați care 
e principala problemă a 
IMM‑urilor în țara asta, este 
valoarea adăugată, lipsă de 
valoare adăugată. De unde 
vine? Vine dintr‑o mentali‑
tate, și discutăm și mentali‑
tatea de unde vine, din a fi 
subfurnizor de subfurnizor. 
De‑a lungul timpului am 
văzut că istoria ne‑a dus 
cumva pe direcția asta. O să 
ne întrebăm de ce pe noi și 
nu pe polonezi. Probabil că 
răspunsul corect la chesti‑
unea asta este lipsa de pre‑
dictibilitate, diversele 
influențe în schimbări de 
legislație în toate direcțiile 

de‑a lungul timpului, încât 
te simțeai instabil, fragil și 
nu‑ți ardea să faci strategii 
pe termen lung, să te 
gândești cum organizezi 
întreprinderea nu‑ți venea 
să te gândești la inovare, să 
investești în oamenii tăi“, a 
afirmat Florin Pogonaru.  

El a amintit cum au înce‐
put românii să facă afaceri.  

„Până la urmă știi cum 
am început? Am fost mândri 
de a fi capitaliști. Nu conta 
ce afacere faci, că ai un 
magazin la care faci 1% 
profit sau nu știu ce, erai 
capitalist, se mândreau 
părinții tăi cu tine. Noi am 
cam rămas adesea pe acolo. 
E important să faci ceva, nu 
să faci valoare adăugată. 
Cum putem face valoare 
adăugată? Că asta e foarte 
ușor de zis, dar greu de 
făcut. În primul rând tre‑
buie să ai cu cine la nivel de 
întreprindere, să ai person‑
alul cu care faci. Acum 
uitați‑vă că personalul ăla, 
mentalitatea începe de la a 
ști să folosești calculatorul 
cât de cât, să nu‑ți fie frică 
de el, să fii mai productiv. 
Valoarea adăugată 
înseamnă chestii elemen‑
tare de folosirea calculator‑
ului“, a mai declarat 
președintele Asociației 
Oamenilor de Afaceri din 
România. 

Mediul antreprenorial 
românesc este unul 

asistat social 
Peter Barta, antreprenor și 

consultant, fondator The 

Long Run, consideră că 
mediul antreprenorial româ‐
nesc este unul asistat social 
chiar dacă dorim să ascun‐
dem acest lucru și a exlpicat 
că toate programele, toate 
intervențiile sunt în mare 
parte cu o componentă 
socială. El a afirmat că avem 
cel puțin 600 de milioane de 
euro din fonduri publice, 
dacă luăm toate programele 
la nivel guvernamental, care 
sunt alocate IMM‐urilor. 
„Cred că toate cursurile de 
antreprenoriat ar trebui 
făcute și pentru toți 
funcționarii din Ministerul 
Economiei și Direcția pen‑
tru Antreprenoriat“, a mai 
spus Barta. 

„Mediul antreprenorial 
românesc, oricât de mult 
dorim să ascundem lucrul 
ăsta, eu spun că este un 
mediu antreprenorial asis‑
tat social. Fie că ne place, 
că nu ne place, apelăm la 
toate schemele și toate pro‑
gramele, toate intervențiile 
pe care le avem, toate sunt 
intervenții în mare parte 
cu o componentă socială. 
Hai să salvăm cât mai 
mulți, hai să dăm bine la 
cifre. Cred că avem cel 
puțin 600 de milioane de 
euro doar din fonduri pub‑
lice dacă luăm toate pro‑
gramele la nivelul guver‑
namental care se alocă 
IMM‑urilor. Dar dacă din 
aceste fonduri am creat un 
fond de fonduri și l‑am dat 
către un management 
profesionist, am ieșit mult 
mai de bine din punctul 
nostru de vedere“, a 
declarat Peter Barta, joi, la 
conferința News.ro  ‐ IMM‐
urile, oxigen pentru 
România, ediția a III‐a.  

El a precizat că toți 
funcționarii din Ministerul 
Economiei ar trebui să facă 
cursuri de antreprenoriat.  

„Cred că toate cursurile 
de antreprenoriat ar trebui 
făcute și pentru toți 
funcționarii din Ministerul 
Economiei și Direcția pen‑
tru Antreprenoriat. Ar tre‑
bui ei să participe în primul 
rând la cursuri de antrepre‑
noriat, cu toate agențiile, 
fără supărare. Dar nu se 
poate ca un reprezentat al 
agenției să nu înțeleagă 
care este costul de achiziție 
al unui client, ce înseamnă 
facturi, ce înseamnă să‑ți 
optimizezi, lucruri contabile 
de bază pe care nu le pri‑
cepe. Deci, în primul rând ei 
ar trebui să meargă acolo. 
Ei ar trebui să meargă să 
înțeleagă ce înseamnă 
inovație, ce înseamnă chat‑
bot‑uri, ce înseamnă 
inteligență artificială și 
cum poate fi folosit în com‑
panii“, a mai afirmat Peter 
Barta. 

El susține că o bancă nu 
trebuie să finanțeze un start‐
up. 

„Să înțelegem de ce o 
bancă nu ar trebui să 
finanțeze un start‑up. Nu 
este apanajul unei bănci, să 
fim serioși, adică cine ar 
vrea să riște banii bunicii 
într‑un start‑up? Nimeni. 
Banca trebuie să finanțeze, 
să intervină cu mecanisme 
de sprijin acolo unde vor‑
bim de creștere, de scalabil‑
itate, acolo unde avem o 
garanție, compania are un 
bun istoric, funcționează, 
are potențial, și‑a demon‑
strat potențialul“, a mai 
transmis Peter Barta. 

„Am atras tot sistemul 
financiar bancar din 

România“ 
Dumitru Nancu, Director 

General, FNGCIMM, a afirmat 
că prin programul IMM 
Invest a fost atras tot siste‐
mul financiar bancar din 
România, fiind vorba despre 
21 de instituții financiare 
care au venit alături de 
Fondul de Garantare, dar mai 
ales de mediul de afaceri. El a 
menționat că prin IMM 
Invest, în ultimii patru ani 
statul român a garantat cu 48 
de miliarde de lei, iar 
instituțiile financiare bancare 
au infuzat în economie 60 de 
miliarde de lei. 

Dumitru Nancu a declarat, 
joi, la Conferința News.ro  ‐ 
IMM‐urile, oxigen pentru 
România, ediția a III‐a, că în 
2020, când a preluat con‐
ducerea Fondului Național de 
Garantare pentru IMM‐uri, 
Fondul avea un singur pro‐
gram: Prima Casă.  

El a precizat că prin IMM 
Invest a fost atras tot siste‐
mul bancar din România.  

„Orice instrument de 
finanțare trebuie să aibă în 
spate un pact fiscal. S‑a 
schimbat paradigma la 
nivelul Comisiei Europene, 
nu mai există acele grant‑
uri directe 100%, sunt 
instrumente financiare în 
care pe lângă un grant de 
maxim 49% trebuie să 
atragi bani privați. Ce am 
făcut noi prin IMM‑Invest? 
Am atras tot sistemul finan‑
ciar bancar din România, 
vorbim de 21 de instituții 
financiare care au venit 
alături de Fondul de 
Garantare, dar mai ales de 
mediul de afaceri. Luăm 
anul 2020, un an pe care îl 
dau exemplu pentru tot 
ceea ce înseamnă economia 
mondială. Am avut patru 
luni în care totul a fost 
închis. România a fost pri‑
mul stat care a aprobat la 
Comisia Europeană cadrul 
Covid pentru ajutorarea 
IMM‑urilor în pandemie“, a 
declarat Dumitru Nancu.  

El a precizat că în ultimii 
patru ani instituțiile bancare 
au infuzat în economie 60 de 
miliarde de lei.  

„Prin IMM Invest din 
2020 până în 2024, 30 
iunie, statul român, prin 
Fondul Național de 
Garantare, a garantat cu 48 
de miliarde de lei, iar 
instituțiile financiare ban‑
care au infuzat în economie 
60 de miliarde de lei. 
Vorbim de 12 miliarde de 
euro bani privați. Și aici am 
putut vedea sustenabilita‑
tea acesstui instrument 
financiar pentru că pe 
lângă Fondul Național de 
Garantare, pe lângă stat, a 
venit sistemul privat de 
bancă. Bancă a făcut o ban‑
cabilizare a IMM‑urilor. În 
2019, an de creștere 
economică unul din șapte 
IMM‑uri se ducea la bancă 
și doar una primea credit. 
Am închis IMM Invest cu 
una din două“, a mai afirmat 
Dumitru Nancu. 

Topul problemelor 
presante 

Gabriela Folcuț, director 
executiv al Asociației Române 
a Băncilor (ARB), afirmă, 
citând un raport al Băncii 
Naționale a României, că 
problemele legate de accesul 
la finanțare al întreprinderi‐
lor mici și mijlocii românești 
se află pe ultimul loc într‐un 
top care reunește zece prob‐
lemele cu care se confruntă 
acestea 

„Creșterea productivității 
IMM‑urilor este crucială, 
pentru că ar ajuta și mai 
mult la progresul economiei 
României“, a afirmat 
Gabriela Folcuț, joi, în cadrul 
evenimentului IMM‐urile, 
oxigen pentru România ‐ 
Ediția a III‐a .  

Aceasta a făcut trimitere 
la un studiu al Comisiei 
Europene care arată, în 
esență, că IMM‐urile 
generează 56% din valoarea 
adăugată a economiei 
românești.  Gabriela Folcuț a 
arătat de asemenea că un 
raport al Băncii Naționale a 
României, realizat chestion‐
ând 10.000 de IMM‐uri,  
relevă problemele presante 
ale IMM‐urilor, acestea fiind 
legate de costurile de 
producție și cu forța de 
munca, disponibilitatea 
forței de muncă pregătită, 

cadrul legislativ și 
concurența.  

„Accesul la finanțare este 
indicat de către IMM‑uri pe 
poziția 10 din 10 în acest 
top al problemelor. Din per‑
spectiva corporațiilor, acce‑
sul la finanțare ocupă locul 
9 din 10. Ca atare, în topul 
problemelor presante, acce‑
sul la finanțare, cel puțin 
pentru IMM‑uri, este ultima 
problemă din acest top“, a 
adăugat reprezentanta 
Asociației Băncilor.  

În ceea ce privește împru‐
muturile noi accesate de 
companii în anul 2024, în 
primele opt luni, nivelul total 
al acestora se ridică la 10 
miliarde de euro. Aceasta a 
precizat că riscul de credit 
asociat IMM‐urilor este de 
4,5%, mai ridicat decât în 
cadrul companiilor mari, 
unde rata de neperformanță 
este de 2,5%. 

„Ne păstrăm ca piață de 
consum pentru inovații și 

pentru tehnologii 
digitale“ 

Antreprenorul Ionuț Țața, 
fondator și CEO Iceberg, a 
afirmat că România rămâne o 
piață de consum pentru 
inovații și tehnologii digitale, 
în loc să fie o sursă de dez‐
voltare, având în vedere că 
țara noastră are un procent 
peste media europeană de IT‐
iști și cercetători, dar nu 
reușește să genereze inovații 
în această zonă. 

„Când ne uităm la alte 
ecosisteme, la indicatorii 
sau la statisticile din alte 
țări în ceea ce înseamnă 
antreprenoriat, inovație și 
rezultatele economice venite 
din zona asta 
antreprenorială, vedem Că 
suntem spre finalulul cozii, 
ca să spunem așa, și se mai 
bagă oameni în fața cozii și 
noi nu‑i vedem neapărat. 
Pentru că în orice statistică 
apare an de an, România se 
păstrează pe ultimul loc, 
câteodată chiar regresează. 
De exemplu, mă uitam la o 
statistică apropo de 
investițiile în startup‑uri 
inovatoare și, în mod para‑
doxal, față 2017‑2023 a fost 
un regres al investițiilor în 

startup‑uri. Motivele țin de 
dependența inclusiv a zonei 
acesteia de investiții prin 
fonduri de investiții în start‑
up‑uri, dependența acestora 
de bani publici“, a declarat 
Ionuț Țața, joi, la conferința 
News.ro  ‐ IMM‐urile, oxigen 
pentru România, ediția a III‐a.  

El a explicat că România 
nu are un ecosistem suficient 
de sănătos de investiții pri‐
vate în noile modele econom‐
ice.  

„Adică în România încă 
nu avem un ecosistem sufi‑
cient de sănătos de 
investiții private în noile 
modele economice, în noile 
produse servicii digitale 
care apar și se dezvoltă în 
România și într‑o oarecare 
măsură ne păstrăm ca o  
piață de consum pentru 
inovații și pentru tehnologii 
digitale, în loc să fim o 
sursă de dezvoltare, deși 
avem talentul, că dacă ne 
uităm la, de exemplu, un 
procent din numărul de 
angajați în economie care 
sunt în zona digitală sau în 
lanțuri de valoare conectate 
la întreprinderi innova‑
toare din alte țări, avem un 
procent consistent, mai 
mare decât media 
europeană, de exemplu de 
IT și cercetători. Dar nu 
reușim să generăm inovații 
aici“ a afirmat Ionuț Țața.  

El a adăugat că România 
este ultima în Europa la rata 
antreprenorială și la indi‐
catorii de inovare.  

„Programele tip Start‑up 
Nation  vor genera din când 
în când generații noi de 
antreprenori pe scară mică, 
întrebarea ce îi face să 
crească și să devină, de 
exemplu, unicorni. Pentru 
că dacă noi astăzi suntem 
poate ultimii în Europa, și 
cred că suntem ultimii în 
Europa și la rata 
antreprenorială, și la indi‑
catorii de inovare,  Europa, 
la rândul ei, e în urma a 
Statelor Unite, a Israelului 
și a Asiei, a tigrilor din Asia. 
Asta ne pune pe noi, la fina‑
lul unei liste foarte lungi 
din emisfera civilizată, 
emisfera  dezvoltată a 
Pământului, unde am ajuns 
să fim, dar suntem încă 
spre coadă“, a mai afirmat 
Ionuț Țața. l

Bariere majore în antreprenoriatul românesc: 
Obstacole financiare și lipsa inovației

Mihaela Mitroi, consult‐
ant fiscal și managing part‐
ner în cadrul GTA Group, 
afirmă că fiscalitatea 
reprezintă „elefantul din 
cameră“ atunci când se 
discută despre antrepreno‐
riat în România. „Ce să vor‑
bim de predictibilitate? În 
ultimii 3 ani, din 2022, 
până în 2024, am avut 
nenumărate schimbări în 
ceea ce privește compani‑
ile. Vorbim practic de o 
legiferare care nu a fost în 
folosul acestor companii“, 
afirmă antreprenoarea. 

„Elefantul din cameră 
este fiscalitatea. Și aș vrea 
să mă refer la situația, în 
primul rând, a microcom‑
paniilor și apoi a compani‑
ilor mici și mijlocii și a 
companiilor în general în 
România. Din 2004 până 
în prezent am avut 
nenumărate schimbări, 
aproape în fiecare an s‑a 
întâmplat ceva cu acest 
regim de microcompanii. 
(...) Ce să vorbim de pre‑
dictibilitate? În ultimii 3 
ani, din 2022, până în 
2024, am avut 
nenumărate schimbări în 
ceea ce privește compani‑
ile. Vorbim practic de o 
legiferare care nu a fost în 
folosul acestor companii“, 
a afirmat Mihaela Mitroi, joi, 
în cadrul conferinței IMM‐
urile, oxigen pentru 

România ‐ Ediția a III‐a, 
organizată de News.ro.  

Aceasta a subliniat că 
„lucrurile nu sunt chiar 
atât de roz pe cât par, 
numărul de companii 
înregistrate la Registrul 
Comerțului a început să 
scadă“. Mihaela Mitroi arată 
că Uniunea Europeană 
încurajează statele membre 
să susțină, să încurajeze 
întreprinderile mici și mijlo‐
cii în așa fel încât acestea să 
poată să contribuie la 
prosperitatea statului 
respectiv și a Europei, în 
general.  Aceasta a precizat 
că mesajul său este unul 
legat de strategia fiscală, 
care scrie că jalonul 206 din 
PNRR poate „omorî“ compa‐
niile mici.  

„Mesajul meu este 
următorul: ce facem cu 
strategia financiar‑fiscală 
de care am auzit recent și 

care a ajuns în surse pub‑
lice în formă de proiect în 
care scrie negru pe alb 
faptul că jalonul 206 care 
se referă la, așa cum am 
spus puțin mai colocvial, 
omorârea microcompanii‑
lor va intra în vigoare 
începând cu primul tri‑
mestru al anului 2025, cu 
alte cuvinte nu vom mai 
avea acest regim, adică va 
fi redus până la un venit 
de șaizeci și ceva de mii de 
euro pe an adică practic 
nu se mai poate folosi. Este 
scris negru pe alb în 
strategie deși am ascultat 
declarații publice în care 
se menționează totuși că 
500.000 de euro pe an 
rămâne. Nu înțeleg 
această contradicție“, 
adaugă Mihaela Mitroi, refe‐
rindu‐se la scăderea pragu‐
lui de impozitare pentru 
întreprinderi.

Elefantul din cameră  
este fiscalitatea
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Directorul general al 
Boeing, Kelly Ortberg, 
avertizează că nu există 
o soluție rapidă pentru 
criza producătorului de 
avioane, în condițiile în 
care pierderile au 
crescut la 6 miliarde de 
dolari, relatează 
Reuters. Ortberg a 
prezentat o cale 
precaută pentru 
redresarea companiei, 
solicitând o „schimbare 
fundamentală de 
cultură“ la producătorul 
de avioane aflat în 
dificultate. 

Acțiunile Boeing  
sunt în scădere 

Boeing a acumulat pier‐
deri de aproape 8 miliarde 
de dolari pentru acest an, 
după ce o grevă de cinci 
săptămâni a oprit producția 
avioanelor 737 MAX, 777 și 
767, iar divizia sa de 
apărare și spațiu, aflată  în 
declin, i‐a afectat afacerile. 
Producătorul de avioane se 
confrunta deja cu o criză de 
calitate după o explozie în 
aer a unui panou de ușă al 
unui avion nou, în ianuarie. 
Directorul financiar al 
Boeing, Brian West, le‐a 
spus analiștilor că se 
așteaptă ca compania să 
continue să consume 
numerar pe tot parcursul 
anului 2025 și în ultimele 

trei luni ale anului 2024, 
ceea ce a dus la scăderea 
acțiunilor Boeing cu 3,1%, 
până la 154,86 USD. 

Într‐o scrisoare adresată 
angajaților miercuri 
dimineață, Ortberg a sublin‐
iat necesitatea de a 
îmbunătăți performanțele în 
divizia de apărare și în pro‐
gramele 737 MAX și 777, în 
timp ce stabilizează în gen‐
eral Boeing, care este „la o 
răscruce de drumuri“ după 
ce neglijențele în 
performan ță au dezamăgit 
clienții și au erodat încrede‐
rea. Ortberg a mers mai 
departe decât predecesorii 
săi recenți, recunoscând 
daunele aduse reputației 
Boeing, spunând că au făcut 
ca statutul „iconic“ al com‐
paniei să fie pierdut, termen 
pe care l‐a folosit pentru a 
descrie Boeing atunci când a 
fost numit noul său CEO în 
august. 

„Este o navă mare care 
va dura ceva timp să se 
întoarcă, dar când o va 
face, are capacitatea de a fi 
din nou grozavă“, a declarat 
Ortberg într‐un mesaj adre‐
sat angajaților companiei, 
care conținea remarci 
pregătite pentru primul său 
apel de câștiguri ca CEO. 

Compania ar putea 
ajunge să vândă unele 

active 
West a spus că grupul are 

un plan pentru a aborda 
bilanțul Boeing pe termen 
scurt, care ar putea include 
o ofertă de valori mobiliare, 
dar nu a specificat un calen‐
dar. Reuters a relatat că ar 

putea fi vorba de o creștere 
de aproximativ 15 miliarde 
de dolari. În prima sa con‐
vorbire cu analiștii, Ortberg 
a spus că acum revizuiește 
afacerile Boeing și previzi‐
unile pe termen lung. 
Compania ar putea ajunge să 
vândă unele active, deoarece 
își reduce forța de muncă 
pentru a se concentra pe 
fabricarea de avioane civile 
și pe unitățile sale de 
apărare de bază. 

„Cred că ne este mai 
bine să facem mai puține 
lucruri și să le facem mai 
bine, decât să facem mai 
multe și să nu le facem 
bine“, a spus Ortberg. 

Chemarea lui Ortberg la 
acțiune vine după planuri 
ample de reducere 
semnificativă a dimensiunii 
anunțate la începutul acestei 
luni, pe măsură ce greva 
celor aproximativ 33.000 de 
muncitori, care durează de 
mai bine de o lună, afectează 
producția avionului său de 
top 737 MAX, precum și a 
avioanelor 767 și 777 cu 
fuselaj larg. Fostul director al 
Rockwell Collins, care a pre‐
luat conducerea 
producătorului american de 
avioane în august, a spus că 
este optimist că o nouă 
propunere de contract, care 
va fi votată miercuri de mai 

mulți dintre muncitorii aflați 
în grevă, va fi aprobată, deși 
analiștii spun că ratificarea 
nu este sigură. Este o zi 
crucială pentru producătorul 
de avioane, care deja se con‐
frunta cu efectele unui pla‐
fon impus de autorități asu‐
pra producției de avioane 
MAX, după o explozia unui 
panou de ușă al unui avion 
nou. 

West a spus că obiectivul 
anterior al companiei, de a 
produce 38 de avioane 737 
MAX pe lună, stabilit inițial 
pentru sfârșitul anului, va fi 
amânat din cauza grevei. Dar 
chiar dacă greva se va 
încheia, repornirea 

producției avioanelor 737 
MAX, precum și a celor 767 
și 777, cu fuselaj larg, va fi o 
provocare nouă, având în 
vedere că lanțul de aprovi‐
zionare încă se confruntă cu 
dificultăți în anumite zone. 
Boeing va trebui, de aseme‐
nea, să convingă furnizorii 
care au anunțat concedieri și 
au amânat investițiile în 
ultimele săptămâni să își 
schimbe acum cursul și să 
sprijine planurile sale de 
producție. 

Boeing evită de obicei 
recunoașterea problemelor 

„Este mult mai greu să 
pornești din nou totul 
decât să oprești“, a spus 

Ortberg, referindu‐se la fab‐
rici și lanțul de aprovizion‐
are. „Vedem comentariile 
lui Kelly ca fiind încuraja‑
toare, deoarece Boeing evi‑
tat de obicei recunoașterea 
faptului că are probleme, 
ca să nu mai vorbim de 
soluționarea lor efectivă“, a 
declarat analistul Robert 
Stallard de la Vertical 
Research Partners. 

Boeing a raportat mier‐
curi un consum de numerar 
de 1,96 miliarde de dolari în 
trimestrul analizat, compar‐
ativ cu un consum de 
numerar de 310 milioane de 
dolari în aceeași perioadă a 
anului trecut. Veniturile tri‐

mestriale au scăzut cu 1%, 
ajungând la 17,84 miliarde 
de dolari. Divizia de aero‐
nave comerciale a companiei 
a înregistrat o pierdere de 4 
miliarde de dolari, în timp ce 
divizia sa de apărare, spațiu 
și securitate a pierdut 2,38 
miliarde de dolari. Între 
timp, creșterea veniturilor 
din divizia de servicii globale 
Boeing, care a fost un punct 
luminos în ultimele trimes‐
tre, a încetinit la 2% în tri‐
mestrul încheiat în septem‐
brie, comparativ cu o 
creștere de 9% în aceeași 
perioadă a anului trecut și cu 
o creștere de 7% în primul 
trimestru al acestui an. l

Picajul Boeing este unul de lungă durată 
l Kelly Ortberg, CEO-ul Boeing, avertizează că nu există o soluție rapidă pentru criza producătorului de avioane

Câștigurile Mercedes s-au 
prăbușit din cauza cererii slabe 

de produse de lux în China
Producătorul german de 

automobile premium 
Mercedes‐Benz a anunțat vin‐
eri că veniturile realizate în 
trimestrul al treilea de divizia 
sa principală s‐au prăbușit cu 
64%, ratând cu mult 
estimările analiștilor, în 
condițiile în care consumatorii 
chinezi au continuat să își 
reducă achizițiile de bunuri de 
lux pe fondul încetinirii econ‐
omiei, transmite Reuters. 

„Rezultatele din trimes‑
trul al treilea nu se ridică la 
înălțimea ambițiilor noas‑
tre“, a declarat directorul 
general Harald Wilhelm într‐
un comunicat de presă, în 
care a avertizat că grupul își 
va accelera măsurile de redu‐
cere a costurilor. 

Rezultatele din perioada 
iulie‐septembrie 2024 au fost 
afectate de costurile cu înlo‐
cuirea gamei precum și de 

piața dificilă, în special pentru 
noile versiuni ale SUV‐ului G‐
Class, care vor fi lansate în 
următorul trimestru, a 
adăugat Mercedes. În aceste 
condiții, producătorul german 
se așteaptă să vândă în 2024 
un număr de automobile ușor 
mai mic decât în 2023, având 
în vedere că vânzările din tri‐
mestrul patru ar urma să fie 
în linie cu cel din trimestrul al 
treilea. Directorul Mer cedes 
Ola Kaellenius a avertizat că 
sunt extrem de prudenți 

clienții din China când vine 
vor ba să facă achiziții impor‐
tante, în contextul în care 
problemele economice și 
criza din sectorul imobiliar au 
creat foarte multe incertitu‐
dini pentru consumatori. 

Producătorul german de 
automobile de lux și‐a redus 
de două ori estimările privind 
marja de profit pentru anul 
2024, alăturându‐se unui 
număr din ce în ce mai mare 
de constructori europeni care 
dau vina pe încetinirea pieței 

chineze pentru diminuarea 
profiturilor și marjelor lor. 

Aceste rezultate vin într‐un 
moment în care oficialii de la 
Bruxelles și Beijing discută cu 
privire la viitoarele tarife care 
ar urma să vizeze importurile 
de automobile electrice chi‐
neze în Europa, un motiv de 
îngrijorare pentru giganți 
auto din Europa care sunt 
dependenți de piața chineză 
și care se tem de posibilele 
represalii ale Beijingului. 
Mercedes‐Benz, care numără 
printre principalii săi 
acționari compania chineză 
Beijing Automotive Group Co 
Ltd și pe șeful de la Geely, Li 
Shufu, a calificat tarifele 
anunțate de Bruxelles drept o 
„greșeală“ și a îndemnat 
Comisia Europeană să amâne 
implementarea lor, pentru a 
permite noi discuții în vede‐
rea ajungerii la un acord. l

După restricțiile sufocante 
din timpul pandemiei, chema‐
rea pădurii a devenit 
irezistibilă, însă în Elveția 
noile măsuri destinate 
protejării biodiversității îi 
nemulțumesc pe culegătorii 
de ciuperci, informează AFP. 
Pandemia „i‐a făcut pe 
oameni pe revină în pădure“, 
explică Jean‐Michel 
Froidevaux, președintele 
Asociației elvețiene a organis‐
melor oficiale de control a 
ciupercilor (Vapko), care 
organizează cursuri de 
pregătire pentru căutătorii de 
ciuperci. 

„Am văzut mulți oameni 
care nu știau nimic despre 
ciupercile pe care le cule‑
geau“, a declarat Jean‐Michel 
Froidevaux pentru AFP, cu 
ocazia unui curs de pregătire 
de cinci zile organizat la 
Leysin, în Alpi. 

Pe fondul interesului cres‐
cut, Asociația a decis să 
crească numărul de cursuri. 
„Începând din 2020, 
numărul a explodat. Nu 
avem suficienți formatori“, 
povestește Frederique Clerc 
în timp ce însoțește o duzină 
de pasionați de ciuperci 
printr‐o pădure din satul Les 
Mosses, în apropiere de 
Montreux. Jean‐Paul 
Landraud, fost farmacist ieșit 
la pensie, care participă cu 
soția sa la aceste cursuri, 

spune că interesul în căutarea 
de ciuperci a explodat. „Am 
venit înainte de Covid și 
atunci eram câteva zeci. 
Acum suntem 120. A devenit 
ceva popular. Acum toată 
lumea merge la cules de ciu‑
perci“, spune Jean‐Paul 
Landraud. 

Însă acest entuziasm a pro‐
vocat îngrijorări cu privire la 
efectele asupra biodiversității. 
Ciupercile sunt considerate 
drept garanți ai ecosistemului 
forestier pentru că descom‐
pun materia organică moartă 
și contribuie la aportul de apă 
și nutrienți ai arborilor. Rolul 
lor vital urmează să figureze 
pe agenda discuțiilor la 
Conferința COP16 ONU cu 
privire la biodiversitate, care 
se va desfășura în Columbia 
până la 1 noiembrie. În 
Elveția, mai multe cantoane 
aveau, încă înainte de pan‐
demie, restricții cu privire la 
cantitatea de ciuperci și zilele 
în care pot fi culese. Însă 
acum aceste restricții au fost 
înăsprite. 

Cantonul Vaud, din vestul 
Elveției, a introdus noi 
restricții în luna iulie în ideea 
de a da o pauză naturii. 
Cantitatea maximă de ciuperci 
care poate fi culeasă de o 
persoană este de două kilo‐
grame pe zi, iar culesul este 
interzis în primele șapte zile 
ale lunii și în celelalte zile este 

permisă numai în intervalul 
7:00 dimineața și 8:00 seara. 
Însă aceste măsuri au provo‐
cat indignare pe rețelele 
sociale și unii politicieni au 
cerut eliminarea lor. „Toată 
lumea le consideră 
ridicole...suntem foarte 
frustrați“, spune Florence 
Wyss, o pensionară care a 
decis să urmeze cursuri de 
pregătire pentru 
recunoașterea ciupercilor, 
după ce a ajuns la spital din 
cauza intoxicației cu ciuperci. 

Însă ciupercile nu sunt sin‐
gurele plante sălbatice care 
au stimulat apetitul publicu‐
lui. Mai multe asociații, dar și 
stațiunile de schi, și‐au 
înmulțit cursurile de 
pregătire având drept subiect 
culesul plantelor, o tendință 
inspirată de o serie de mari 
maeștri bucătari precum 
danezul Rene Redzepi sau 
francezul Marc Veyrat. În 
Elveția, asociația Euro‐Toques 

organizează seminarii ded‐
icate plantelor pentru mem‐
brii săi. Președintele său, 
Thierry Brehonnet, head chef 
la restaurantul Le 1209, a 
făcut din ierburile sălbatice 
specialitatea sa și merge per‐
sonal să le culeagă între prânz 
și cină. 

„Este o filosofie de lucru. 
După Covid am devenit 
conștienți că trebuie să 
utilizăm produse care cresc 
aproape de noi. Am revenit 
la natură și trebuie să 
reînvățăm să o stăpânim“ 
spune Thierry Brehonnet. 

Însă, în opinia 
reprezentanților Pro Natura, 
cea mai veche organizație de 
protecție a naturii, afluxul 
publicului „poate avea 
consecințe asupra ecosiste‑
mului“, precum călcarea în 
picioare a vegetației, deranja‐
rea faunei sau supraexploata‐
rea resurselor precum ciuper‐
cile. l

Lupta globală cu inflația  
este „aproape de reușită“, dar 

riscurile sunt în creștere
O mare parte din lume a 
reușit să reducă cu 
succes inflația și să 
obțină o aterizare 
economică lină, evitând 
recesiunea, dar se 
confruntă cu riscuri 
geopolitice în creștere și 
perspective de creștere 
pe termen lung mai 
slabe, potrivit Fondului 
Monetar Internațional 
(FMI). 

Inflația globală va încetini 
la 3,5% pe o bază anuală 
până la sfârșitul anului 2025, 
de la o medie de 5,8% în 
2024, a spus fondul în rapor‐
tul său „World Economic 
Outlook“, publicat recent. 
Inflația a atins un vârf de 
9,4% pe an în al treilea tri‐
mestru din 2022. Inflația de 
la sfârșitul anului 2025 va 
ușor sub creșterea medie 
anuală a prețurilor din cele 
două decenii de dinaintea 
pandemiei de Covid‐19. 

„Lupta globală împotriva 
inflației este aproape 
câștigată“, a declarat rapor‐
tul FMI, chiar dacă a cerut un 
„triplul pivot politic“ pentru 
a aborda ratele dobânzilor, 
cheltuielile guvernamentale 
și reformele și investițiile. 
pentru a stimula productivi‐
tatea. „În ciuda veștilor 
bune privind inflația, riscu‑
rile negative cresc și acum 
domină perspectivele“, a 
spus economistul șef al FMI, 
Pierre‐Olivier Gourinchas. 

Deși inflația se îndreaptă 
în direcția corectă, factorii de 
decizie globală se confruntă 
cu o nouă provocare, 
provenită din rata de creștere 
a economiei mondiale, a 
avertizat FMI. Fondul și‐a 
menținut estimarea de 
creștere globală la 3,2% pen‐
tru 2024 și 2025 – ceea ce a 
numit ca fiind „stabilă, dar 
dezamăgitor“. Se 
preconizează acum că Statele 
Unite vor înregistra o 
creștere mai rapidă, iar 
expansiuni puternice sunt de 
asemenea probabile în econ‐
omiile emergente din Asia, ca 
rezultat al investițiilor 
robuste legate de inteligența 
artificială. 

Însă FMI și‐a redus prog‐
noza pentru alte economii 
avansate — în special pentru 
cele mai mari națiuni euro‐
pene — precum și pentru 
mai multe piețe emergente, 
dând vina pe conflictele glob‐
ale tot mai intense și riscurile 

care rezultă din acestea asu‐
pra prețurilor mărfurilor. 

Vigilență necesară în 
ultima etapă a dezinflației 

FMI, care are sediul la 
Washington și reunește 190 
de țări membre, a declarat în 
raportul său general că pol‐
itica monetară reactivă a fost 
cheia pentru reducerea 
inflației, în timp ce condițiile 
de pe piața muncii s‐au nor‐
malizat și șocurile de aprovi‐
zionare s‐au diminuat, toate 
acestea contribuind la evita‐
rea unei recesiuni globale. 

Băncile centrale vor trebui 
să rămână vigilente pentru a 
reduce complet rata inflației, 
a avertizat raportul. Acesta a 
adăugat că inflația în sectorul 
serviciilor rămâne aproape 
dublă față de nivelurile ante‐
rioare pandemiei, pe măsură 
ce salariile în anumite țări 
continuă să recupereze 
creșterea costului vieții, ceea 
ce a dus la o creștere a presi‐
unilor inflaționiste în mai 
multe economii emergente, 
precum Brazilia și Mexic. 

„Deși așteptările 
inflaționiste au rămas bine 
ancorate de această dată, 
ar putea fi mai dificil data 
viitoare, deoarece muncito‑
rii și companiile vor fi mai 
atenți în protejarea stand‑
ardelor lor de viață și a 
profiturilor pe viitor“, a pre‐
cizat raportul. 

Țările cu venituri mai mici, 
unde costurile alimentelor și 
energiei reprezintă o parte 
mai mare din cheltuielile 
gospodăriilor, sunt, de 
asemenea, mai sensibile la 
creșterile prețurilor 

mărfurilor, care ar putea 
duce la o inflație mai mare. 

Țările mai sărace sunt deja 
supuse unei presiuni mai 
mari din cauza rambursărilor 
datoriilor suverane, ceea ce 
ar putea limita și mai mult 
finanțarea pentru progra‐
mele publice. 

Volatilitatea pieței printre 
principalele riscuri 

negative 
Volatilitatea financiară 

crescută este o altă 
amenințare la adresa 
creșterii globale, a declarat 
FMI în raportul său. 
Vânzările masive și bruște pe 
piețe, precum cele din înce‐
putul lunii august, au fost 
citate de FMI ca un risc major 
care umbrește perspectivele 
economice. Deși piețele s‐au 
stabilizat de atunci, alimen‐
tate de o relaxare a 
comerțului cu yen și de 
datele mai slabe decât se 
aștepta din piața muncii din 
SUA, rămân îngrijorări, pot‐
rivit fondului. 

„Revenirea volatilității 
pieței financiare în timpul 
verii a stârnit vechi temeri 
legate de vulnerabilități 
ascunse. Acest lucru a cres‑
cut anxietatea cu privire la 
poziția corectă a politicii 
monetare“, a precizat rapor‐
tul. 

Provocări suplimentare 
pentru piețele financiare 
globale ar putea apărea în 
ultima etapă a luptei împo‐
triva inflației. Turbulențele 
pieței și contagiunea 
reprezintă un risc major dacă 
inflația de bază rămâne 
persistentă — un risc crucial 
pentru țările cu venituri mici, 

deja supuse presiunilor 
datorate datoriilor suverane 
ridicate și volatilității pieței 
valutare. Alte riscuri negative 
includ preocupările geopol‐
itice, în special conflictul din 
Orientul Mijlociu și eventual‐
ele creșteri ale prețurilor 
mărfurilor. O contracție mai 
profundă a pieței imobiliare 
din China, menținerea ratelor 
dobânzii la un nivel prea ridi‐
cat pentru prea mult timp și 
protecționismul în creștere în 
comerțul global sunt alte 
amenințări la adresa 
prosperității, a declarat FMI. 

Perspectivele pe termen 
lung sunt mai incerte 
FMI prevede că creșterea 

economică globală va atinge 
un nivel de 3,1% pe an la 
sfârșitul anilor 2020, cel mai 
redus nivel din ultimele dece‐
nii. Deși perspectivele mai 
slabe ale Chinei au afectat 
proiecțiile pe termen mediu, 
la fel au făcut și perspectivele 
înrăutățite din America 
Latină și Europa. Facotorii 
negativi structurali, precum 
productivitatea scăzută și 
populațiile în curs de 
îmbătrânire, limitează, de 
asemenea, perspectivele de 
creștere. 

„Încetinirile preconizate 
în cele mai mari economii 
emergente și în curs de dez‑
voltare implică un drum 
mai lung pentru a închide 
decalajele de venit dintre 
țările sărace și cele bogate. 
O creștere blocată la un 
nivel scăzut ar putea, de 
asemenea, să exacerbeze 
inegalitatea veniturilor în 
cadrul economiilor“, a aver‐
tizat FMI.  l

Culegătorii de ciuperci din Elveția 
sunt nemulțumiți de măsurile de 

protejare a biodiversității
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Tranziția globală către 
vehiculele electrice va avea un 
impact „de anvergură“ asupra 
investițiilor, producției, 
comerțului internațional și 
ocupării forței de muncă, a 
anunțat marți Fondul 
Monetar Internațional, ca 
parte a actualizării previziuni‐
lor de creștere economică 
globală, transmite Reuters. 

Analiza a fost inclusă în cea 
mai recentă Perspectivă 
economică mondială a FMI, 
care a fost publicată în timp 
ce factorii de decizie se întâl‐
nesc la reuniunile anuale ale 
FMI și ale Băncii Mondiale din 
această săptămână pentru a 
discuta eforturile de a stimula 
creșterea globală, de a face 
față problemelor datorate și a 
finanța tranziția la energia 
verde. 

O transformare 
fundamentală a  
industriei auto 

„Adopția tot mai mare a 
vehiculelor electrice 
reprezintă o transformare 
fundamentală a industriei 
auto globale. Va avea 
consecințe de amploare“, a 
spus FMI. 

Trecerea către vehiculele 
electrice s‐a accelerat în ulti‐
mii ani și este văzută ca o 
modalitate cheie de a ajuta 
țările să atingă obiectivele cli‐
matice. În 2022, transportu‐
rile au reprezentat 36% din 
emisiile de gaze cu efect de 
seră în SUA, 21% în Uniunea 
Europeană și 8% în China, a 
spus FMI. Adoptarea în 

creștere a vehiculelor elec‐
trice a fost susținută de obiec‐
tivul UE de a reduce emisiile 
de la mașini cu 50% pentru 
perioada 2030‐2035, față de 
nivelurile din 2021, în timp ce 
guvernul SUA a oferit 
subvenții pentru vehiculele 
electrice și stațiile de 
încărcare. 

FMI a remarcat că indus‐
tria auto globală se remarcă 
prin salarii mari, profituri 
puternice, piețe mari de 
export și utilizarea unui grad 
ridicat de tehnologie. 
Accelerarea către vehiculele 
electrice ar modifica acest 
peisaj, mai ales dacă China își 
menține avantajul actual în 
producție și exporturi față de 
rivalii americani și europeni. 
În cadrul unor scenarii real‐
iste de penetrare a pieței 
vehiculelor electrice, PIB‐ul 
Europei ar fi redus cu aproxi‐

mativ 0,3% pe termen mediu, 
a spus FMI. 

„În aceste scenarii, ocupa‑
rea forței de muncă scade în 
sectorul auto, iar forța de 
muncă se realocă treptat 
către sectoare mai puțin 
intensive în capital (cu 
valoare adăugată mai mică 
per muncitor)“, a spus FMI. 

O taxă de 100% pentru 
vehiculele electrice 

chinezești 
Atât SUA, cât și UE au 

impus tarife pentru vehiculele 
electrice produse din China 
pentru a contracara ceea ce ei 
spun că sunt subvenții ned‐
repte de la Beijing pentru 
producătorii chinezi. Luna 
trecută, administrația 
președintelui american Joe 
Biden a introdus o taxă de 
100% pentru vehiculele elec‐

trice chinezești, în timp ce la 
începutul acestei luni statele 
membre UE au susținut cu 
strictețe taxe de import pen‐
tru vehiculele electrice fabri‐
cate chinezești de până la 
45%. 

Producătorii chinezi de 
vehicule electrice au practicat 
până acum prețuri mai mici 
pentru vehiculele lor față de 
producătorii rivali, un avantaj 
crucial având în vedere că 
vehiculele electrice rămân în 
prezent mai scumpe decât 
alternativele pe benzină și 
cererea pentru vehicule elec‐
trice la nivel global a scăzut. 
Guvernul francez a declarat la 
începutul acestei luni că își va 
reduce sprijinul pentru 
cumpărătorii de vehicule elec‐
trice, alăturându‐se 
Germaniei, care și‐a încheiat 
schema de subvenții la 
sfârșitul anului trecut. l

De Business

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%)

FOJE FORAJ SONDE SA VIDELE 46.667.492,60 3.732.629 46 14,1000 0,71
BENTO 2B INTELLIGENT SOFT S.A. 2.776.452,90 214.730 812 13,0000 -7,47
BAYN BAYER AG. 2.741.262,28 20.242 322 128,4000 -10,73
DN DN Agrar Group 1.781.664,68 1.179.290 703 1,5300 2,68
FAMZ FAM SA GALATI 1.521.767,65 129.693 76 12,2000 74,29
LHA DEUTSCHE LUFTHANSA A.G. 1.162.113,87 35.597 203 33,7400 5,83
JTG J.T. GRUP OIL S.A. 878.033,56 183.073 732 5,0800 17,05
HAI HOLDE AGRI INVEST S.A. 750.648,71 1.311.726 361 0,5480 -6,80
AG AGROLAND BUSINESS SYSTEM S.A. 663.497,94 484.598 485 1,3050 -7,77
PRSN PROSPECTIUNI SA BUCURESTI 392.539,43 2.304.787 379 0,1730 -9,66
MACO MACOFIL SA TG. JIU 362.696,60 16.731 209 21,6000 -0,46
LIH LIFE IS HARD S.A. 313.878,47 287.645 202 1,0750 0,47
CC Connections Consult 309.609,20 44.986 173 6,9500 -2,80
VAC PRODVINALCO S.A. 303.624,80 46.084 60 7,5000 20,00
NRF NOROFERT 295.017,25 83.628 362 3,5500 -7,31
IPRU IPROEB SA Bistrita 285.521,08 170.800 285 1,6900 -1,17
AST ARCTIC STREAM 273.012,30 11.078 173 24,5000 -0,81
DBK DEUTSCHE BANK AG 262.463,79 3.318 64 79,6400 4,31
CBKN Commerzbank AG 238.871,38 2.948 33 81,4000 7,05
AVIO AVIOANE SA CRAIOVA 221.448,82 82.359 113 2,6800 -4,96

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%)

FP FONDUL PROPRIETATEA 225.355.252,37 411.035.720 17.059 0,3500 -7,16
TLV BANCA TRANSILVANIA S.A. 221.652.534,25 8.004.737 15.903 27,9500 -0,53
SNP OMV PETROM S.A. 172.616.814,89 237.736.993 17.837 0,7210 -1,23
H2O HIDROELECTRICA S.A. 95.068.724,00 763.832 8.288 123,0000 -2,30
AROBS AROBS SOFTWARE 35.824.052,71 39.910.690 846 0,8680 -1,81
SNG ROMGAZ S.A. 29.683.805,93 5.386.967 6.253 5,5000 -0,36
BVB BURSA DE VALORI BUCURESTI SA 24.491.719,00 492.682 1.035 49,0000 -1,80
EVER EVERGENT INVESTMENTS S.A. 22.016.544,69 15.106.384 652 1,4600 0,00
M Med Life S.A. 20.471.771,61 3.411.866 2.697 5,9500 -1,49
BRD GROUPE SOCIETE GENERALE S.A. 19.012.640,78 919.878 3.641 20,9000 2,20
SFG SPHERA FRANCHISE GROUP 17.023.055,30 421.640 1.761 41,0000 4,59
SNN NUCLEARELECTRICA S.A. 16.825.639,35 397.660 5.486 42,8500 -1,27
PREB PREBET SA AIUD 15.025.236,14 7.206.513 1.162 2,0800 -14,05
ONE ONE UNITED PROPERTIES 14.963.277,59 28.181.387 3.605 0,5150 -11,05
DIGI Digi Communications N.V. 14.368.978,00 215.964 3.078 64,8000 -4,42
EL ELECTRICA S.A. 13.865.968,56 1.018.911 2.053 13,0800 -4,94
TEL TRANSELECTRICA 13.556.566,35 364.080 3.689 39,0500 3,44
ATB ANTIBIOTICE S.A. 12.776.468,62 4.014.039 5.079 3,1000 -6,06
TTS TRANSPORT TRADE SERVICES 11.824.571,55 1.687.060 1.776 6,9700 1,31
LION LION CAPITAL S.A. 8.906.523,15 3.083.430 511 2,9200 4,66

Top tranzacționare BVB - 28.09 -28.10 (SMT)

Prețul petrolului în ultima săptămână

Top tranzacționare BVB - 28.09 -28.10 (segment principal)

Vânzare 71,66 Cumpărare 71,70

Vânzare
66960 USD

Cumpărare
67149 USD

Prețul bitcoin în ultima săptămână

FMI atrage atenția că tranziția 
către vehiculele electrice va 

avea un impact „de anvergură“

60% dintre respondenții 
unui studiu privind consumul 
de alcool consideră că spir‐
toasele făcute în gospodărie 
sunt mai sănătoase, iar o 
treime spun că au consumat 
alcool din surse pe care nu le 
cunoșteau, arată Spirits 
România, asociație patronală 
care reunește principalii 
producători și importatori de 
băuturi spirtoase din 
România. Sondajul a fost real‐
izat la solicitarea Spirits 
România de ivox.ro, prin 
metoda CAWI, în cursul lunii 
octombrie 2024, pe un 
eșantion de 1.095 de 
respondenți cu vârsta peste 
18 ani, majoritatea fiind pub‐
lic urban. 

„Doar 1,5% dintre 
respondenții unui sondaj 
spun că, atunci când 
achiziționează o băutură 
alcoolică, principalul crite‑
riu de care țin cont este ca 
aceasta să fie produsă în 
fabrici legale și autorizate, 
în timp ce 60% apreciază 
că, atunci când vine vorba 
de băuturi spirtoase, cele 
făcute în propria 
gospodărie sunt mai 
sănătoase“, precizează 
Spirits România. 

Întrebați care cred că este 
cea mai importantă diferență 
între băuturile alcoolice origi‐

nale și cele contrafăcute, 77% 
dintre respondenți au indicat 
în mod corect faptul că 
băuturile originale sunt con‐
trolate și produse din ingre‐
diente de calitate. Deși 
jumătate (50,52%) dintre 
respondenți menționează cal‐
itatea drept principal factor 
în achiziționarea băuturilor 
acoolice, un procent semnifi‐
cativ (34%) spun că au con‐
sumat băuturi alcoolice din 
surse pe care nu le 
cunoșteau, respectiv băuturi 
fără timbru sau garanția 
calității sau băuturi produse 
de persoane pe care nu le 
cunosc. Dintre cei care admit 
că au consumat și băuturi 
alcoolice contrafăcute, 68% 
dau vina pe anturaj în timp ce 
aproape 1 din cinci 
respondenți a indicat ca 
motiv prețul, respectiv faptul 
că băuturile contrafăcute pe 
care le‐au consumat erau mai 
ieftine. Aproape 7% dintre 
respondenți au spus explicit 
că au ales să consume o 
băutură contrafăcută deoa‐
rece au vrut astfel să evite 
plata accizei către stat, 
inclusă în prețul băuturii.   

„Calitatea este foarte 
importantă pentru consu‑
matori, dar și pentru 
producători. Este crucial să 
livrăm produse de calitate, 

care nu pun în pericol 
sănătatea consumatorului. 
Noi deja încercăm să 
educăm cât mai mult publi‑
cul prin campanii de 
informare privind consumul 
responsabil. Noțiunea de 
băutură contrafăcută pare 
mai degrabă neclară sau 
insuficient cunoscută. Însă 
este nevoie și de mai multă 
fermitate din partea stat‑
ului pentru a limita efectele 
comerțului de alcool 
contrafăcut care afectează 
sănătatea oamenilor, dar și 
sănătatea bugetului de stat, 
prin eludarea plății taxelor 
și a accizei. Este nevoie de 
un sistem de taxare echita‑
bil, care să permită combat‑
erea fabricării și comerțului 
contrafăcut prin ofertă 
corectă față de cumpărători 
din perspectiva calității, dar 
și a prețului“, a declarat 
Florin Rădulescu, 
președintele Asociației Spirits 
România. 

Sondajul a mai arătat și că 
aproape două treimi dintre 
respondenți (64%) consideră 
că alcoolul contrafăcut 
reprezintă cel mai mare risc 
pentru sănătate. 

„De multe ori, consumul 
de alcool rămâne un subiect 
tabu, inclusiv atunci când 
ne referim la efectele aces‑
tuia asupra sănătății. 
Statisticile INSP, valabile la 
nivelul anului 2019, arată 
că în România își pierd 
viața anual peste 6.700 de 
persoane în urma unor boli 
sau tulburări generate de 
consumul de alcool. 
Statisticile nu menționează 
însă câte din decese și boli 
sunt atribuibile consumului 
de produse contrafăcute, 
necontrolate. Noi ne dorim 

un consum de alcool respon‑
sabil, din surse sigure și 
care să nu pună presiuni 
suplimentare asupra siste‑
mului de sănătate din 
România. În aceste condiții, 
soluția corectă este o mai 
bună educare și informare a 
publicului dar și crearea 
unui cadru legislativ și de 
taxare care să permită 
producătorilor să ofere 
băuturi ieftine, produse de 
calitate, fabricate în condiții 
de siguranță“, a mai declarat 
Florin Rădulescu. 

Spirits Romania este o 
asociație patronală care 
reunește principalii 
producători și importatori de 
băuturi spirtoase din 
România. Spirits Romania a 
fost înființata în 2013 cu sco‐
pul de a contribui la crearea 
unui cadru fiscal și legislativ 
funcțional, propice 
dezvoltării industriei locale 
de băuturi spirtoase. 
Companiile membre asigură 
peste 3.000 de locuri de 
munca directe și 185.000 
indirecte. Membrii Spirits 
Romania exportă băuturi 
spirtoase de înaltă calitate de 
toate tipurile în peste 30 de 
țari, din Europa, Asia și 
America. Spirits Romania este 
afiliată la SpiritsEurope, 
organizația reprezentativă la 
nivel european a industriei 
alcoolului, ce reunește peste 
31 de asociații naționale din 
24 de țari. Spirits Romania 
reprezintă principalele com‐
panii producătoare și impor‐
tatoare de băuturi spirtoase 
din România: BDG, Brown‐
Forman, Diageo, Pernod 
Ricard Romania, Prodal, 
Prodvinalco, PPD, Coca‐Cola 
HBC România și Maspex. l

60% dintre români consideră că spirtoasele 
făcute în gospodărie sunt mai sănătoase

Viticultorii germani 
estimează că recolta de stru‐
guri din acest an va fi cea mai 
mică de după 2017, cu aprox‐
imativ 7,9 milioane hectolitri 
de must, arată prognozele 
unui grup de lobby al secto‐
rului viticol german, trans‐
mite DPA. Recolta din acest 
an ar urma să fie cu 10% sub 
media multianuală de 8,8 
milioane hectolitri și cu 
aproape 9% sub cea din 
2023. Ultima dată când 
Germania a înregistrat un 
randament atât de mic a fost 
în 2017, când producția de 
must a fost de 7,5 milioane 
de hectolitri, a anunțat 
Institutul German de 
Vinificație din Bodenheim, în 
apropiere de Mainz. 

Industria vinului 
utilizează hectolitrul drept 
unitate standard de 
măsurare. Un hectolitru este 

echivalent cu 100 de litri. 
Înghețul târziu, ploile abun‐
dente și fluctuațiile meteoro‐
logice au provocat variații 
semnificative calității strugu‐
rilor recoltați, în funcție de 
regiune și soi. Pierderile din 
acest an fost deosebit de 
mari în zonele viticole din 
Saxonia, estul Germaniei, și 
Saale‐Unstrut, centrul 
Germaniei. În ambele zone, 
estimările arată că producția 
de struguri a scăzut cu aprox‐
imativ 70% comparativ cu 
cea din 2023. 

În Valea Mozelei, o 
renumită regiune viticolă din 
Germania, căderile de 
grindină răspândite din luna 
mai au afectat atât de mult 
viile încât se preconizează 
cea mai mică recoltă de stru‐
guri din ultimii 50 de ani. 
Specialiștii mizează pe o 
scădere de 30% în acest an 

comparativ cu anul trecut. În 
schimb, cele mai important 
regiuni viticole din Germania, 
Rheinhessen și Palatinat, au 
scăpat practic neafectate de 
îngheț. În aceste condiții, 
Rheinhessen este singura din 
cele 13 regiuni viticole ger‐
mane care în acest an ar 
urma să înregistreze o ușoară 

creștere a producției de stru‐
guri, comparativ cu situația 
din 2023. Condițiile ploioase 
din acest an ar urma să aibă 
drept rezultat „vinuri cu o 
mineralitate pronunțată“, 
perioada îndelungată de ma ‐
turare având un efect pozitiv 
asupra aromei strugurilor, 
susțin experți oenologi l

Viticultorii germani se așteaptă la cea mai 
mică recoltă de struguri din ultimii șapte ani


